
معاون رئیس جمهور با بیان اینکه ما انباشت قوانین 
داریم، گفت: متاسفانه همین قوانین هم درست اجرا 
نمی شود. همچنین به جای برنامه های بلندمدت و 
میان مدت به برنامه های کوتاه مدت روی آورده ایم 
و با تغییرات مدیریتی اجرای برنامه ها نیز متوقف 

می شود.
به گزارش ایســنا، میزگرد "انــرژی، آلاینده ها و 
صنعت" با حضور شینا انصاری معاون رییس جمهور 
و رئیس سازمان حفاظت محیط زیست؛ دکتر هاشم 
اورعی عضو هیئت  علمی دانشکدۀ مهندسی برق 
دانشگاه شریف و  دکتر محمد وصال عضو هیئت 
 علمی دانشکدۀ مدیریت و اقتصاد دانشگاه شریف؛ 
عصر سه شنبه در دانشــکده برق دانشگاه شریف 

برگزار شد. 
شینا انصاری در این نشســت گفت: اگر بخواهیم 
درباره موضوع نشست بر چند محور تمرکز کنیم، 
یکی از موضوعات مورد اشاره، امنیت انرژی  است. 
همانطور که می دانید در کشــور با ناترازی انرژی 
مواجه هستیم. ما اگر می خواهیم در مقوله امنیت 
انرژی،  دسترســی بدون وقفه به انرژی داشــته 
باشیم،  سیاست گذار حتما باید امنیت انرژی را با 
ملاحظات محیط زیستی در نظر بگیرد تا خروجی 
آن  سیاست ها به شکلی باشــد که انرژی را تامین 

کند اما نه به قیمتی  که به محیط زیســت آسیب 
برسد و در میان مدت و بلند مدت سلامتی مردم را 
با آسیب مواجه کند. بنابراین سیاست گذار باید در 
سند امنیت انرژی دید همه جانبه نگر داشته باشد. 

معاون رئیس جمهور تصریح کرد: لزوم حکمرانی 
یکپارچه در صنعت، انرژی و محیط زیســت باید 
مورد تاکید قرار بگیرد. البته سیاست های حمایتی 
دولت ها در دهه های گذشــته جهت حفظ سطح 
تولید صنعتی به هر قیمتی باعث انباشت مسائل 
و بروز مشکلاتی در حوزه محیط زیست شده است. 
سیاست هایی در حوزه تولید انرژی باعث تشدید 

آلاینده ها و از جمله آلودگی هوا شده است. 
رییس سازمان حفاظت محیط زیست با تاکید بر 
اینکه نیازمند بازنگری در سیاست های مربوطه و 
حکمرانی یکپارچه در این زمینه هســتیم؛ گفت: 
موضوع بعدی درباره ناترازی انرژی است که اثرات 
آن در محیط زیست باعث تشدید آلایندگی هوا شده 
است. وقتی صنایع به استفاده از سوختهای سنگین 
نظیر نفت کوره روی می آورند باعث ایجاد گازهای 
آلاینده در هوا می شوند.موضوع دیگر ناترازی بنزین 
است. بخشــی از بنزین مصرفی منابع متحرک از 
جمله خودروها با اســتانداردهای مصوب ملی در 

سازمان ملی استاندارد، مطابقت ندارد.

معاون رئیس جمهور با بیــان اینکه ناترازی انرژی 
به فصل تابستان هم کشــیده شده؛ گفت: صنایع 
تحت تبعات ناترازی انرژی، با محدودیت فعالیت 
و تولید مواجه می شوند که اثرات منفی اقتصادی 

در پی دارد.
رئیس سازمان محیط زیست تصریح کرد: بنابراین 
با توجه به مشکلات زیادی که با آن مواجه هستیم، 
راهکار برون رفت این است که اولا همه دستگاه ها 
مشارکت داشته باشند. استفاده از انرژی تجدیدپذیر، 
ارتقا کیفی سوخت مایع،  افزایش راندمان نیروگاه ها، 
گوگردزدایی از سوخت مازوت و همچنین استاندارد 
شدن معیار مصرف سوخت در خودرو های سواری 

از  راهکارهای برون رفت از ناترازی موجود است.
به گزارش روابط عمومی سازمان حفاظت محیط 
زیست، شــینا انصاری با تاکید بر اینکه »سازمان 
حفاظت محیط زیست یک تنه نمی تواند مشکلات 
را حل کند«؛ تصریح کرد: یکی از مشکلات موجود، 
مهاجرت مردم از شــهرهای کوچک به حاشیه و 
اطراف تهران وشهرهای بزرگ است که باعث ایجاد 
مشکلات محیط زیستی شده است. بنابراین با انبوه 
مشکلاتی در حوزه محیط زیست، انرژی، پسماندها، 
آب مواجه هســتیم که حل آنها نیازمند همکاری 

بین بخشی دستگاه ها و وزارت خانه ها است.

مدیرعامل سازمان تأمین اجتماعی ضمن بیان اینکه 
طرح پزشــک خانواده و نظام ارجاع که ناظر به تحقق 
درمان رایگان اســت، یکی از پروژه هــای مهم تحول 
دیجیتال خواهد بود که به نسبت طرح نسخه الکترونیک 
بزرگتر و سنگین تر است گفت: این طرح، برای رسیدگی 
به اسناد پزشکی و برای ایجاد پرونده جامع سلامت است 
تا بعد از نهایی شدن، دیگر اسناد پزشکی را نه به صورت 
فیزیکی که دیتای اصلی به شکل برخط از مراکز ارائه 
دهنده خدمات دریافت شود و در مســیر اجرای آن، 
نحوه مدیریت مراکز ملکی نیز متحول خواهد شد. به 
گزارش ایسنا، مصطفی ســالاری، مدیرعامل سازمان 
تأمین اجتماعی در ادامه نشســت های هم اندیشی با 
شرکای اجتماعی، در جلسه ای با اعضای هیئت مدیره 
کانون عالی صنفی کارفرمایی ایران بر اهمیت تحقق 
رویکرد سه جانبه گرایی تأکید کرد و گفت: به جد تمایل 
داریم تا با رویکرد سه جانبه گرایی مسائل حوزه کارگری 
و کارفرمایی را بررسی و مشکلات را با تعامل با شرکای 
اجتماعی برطرف کنیم. ایده ال ما این است که فرایند 
ارائه تمامی خدمات به صورت هوشمند و بدون مداخله 

غیرضرور نیروی انسانی انجام شود.
ســالاری در این نشســت بر اهمیت پایش و کنترل 
فعالیت های تأمین اجتماعی از طریق داشبوردهای 
مدیریتی تأکید کرد و افزود: موضوع پایش و کنترل 
فعالیت ها بخشی از برنامه های در دست اجرای تأمین 
اجتماعی است و حتماً باید با بازنگری های تخصصی، 
فرایندهای ارائه خدمت بهینه شود. تحول دیجیتال 
پروژه  مهم دیگری است که فراتر از صرف الکترونیک 
کردن خدمات اســت و در حال بازنگــری و تکمیل 
فرایندهای ارائه خدمات غیرحضوری هستیم و البته 
در این موضوع بخشی از فرایندهای مرتبط برای تحقق 
تأمین اجتماعی هوشمند به واسطه نیاز برای تبادل 
داده با پایگاه های داده، در تعامل با ســایر نهادها باید 

انجام بشود و به همین جهت ارتباط خوبی با نهادهای 
مرتبط برقرار شده است.

سالاری در خصوص دیگر پروژه های تأمین اجتماعی 
گفت: طرح پزشــک خانواده و نظام ارجاع که ناظر به 
تحقق درمان رایگان اســت؛ یکی از پروژه های مهم 
تحول دیجیتال خواهد بود که به نسبت طرح نسخه 
الکترونیک بزرگتر و سنگین تر است. این طرح، برای 
رسیدگی به اسناد پزشکی و برای ایجاد پرونده جامع 
سلامت است تا بعد از نهایی شدن، دیگر اسناد پزشکی 
را نه به صورت فیزیکی که دیتای اصلی به شکل برخط 
مراکز ارائه دهنده خدمات دریافت شــود و در مسیر 
اجرای آن نحــوه مدیریت مراکز ملکــی نیز متحول 
خواهد شد. مدیرعامل سازمان تأمین اجتماعی با اشاره 
به ضرورت آموزش کارکنــان و پایش برخط عملکرد 
نیروی انسانی، بر ضرورت پاسخگویی جهت رضایت 
مراجعان تأکید کرد و افزود: ارتباط با روســای شعب 
با مراجعه کنندگان تسهیل شــده تا اگر مراجعان به 
مشکلی برخورد کردند بتوانند مستقیم با رئیس شعب 
دیدار و گفتگو کنند. کارهای رسانه ای هم به ویژه در 
طرح های تحولی، برای زمینه سازی های اجتماعی باید 
به صورت جدی تقویت شود و قصد داریم از ظرفیت 
کارفرمایان هم کمک بگیریم تا جامعه هدف در اجرای 
طرح های راهبردی را اقناع شده و مسیر و جهت حرکت 
اقدامات برای مخاطبان به صورت شفاف مشخص شود.

سالاری ادامه داد: نگاه صرف درآمدزایی به کارفرمایان 
نیازمند اصلاح است و می توان درآمد سازمان را از محل 
توسعه چتر حمایتی افزایش داد. رویکرد واقعی کردن 
نرخ دستمزد و حق بیمه های ناشی از آن نیز از جمله 

سازوکارهایی است که در اولویت ما قرار دارد.
به گزارش روابط عمومی ســازمان تأمین اجتماعی، 
حمیدرضا ســیفی، رئیس کانون عالــی کارفرمایی 
کشور نیز ضمن تبریک انتصاب مدیرعامل سازمان با 

طرح برخی پیشنهادات و مطالبات گفت: طبق قانون، 
بخش خصوصی کشور دارای پنج رأس است که شامل 
کانون عالی کارفرمایی، اتاق بازرگانی، اتاق اصناف، اتاق 
تعاون و خانه صنعت و معدن است و برای هرکدام از 
این بخش ها، ماموریتی تعریف شده و ماموریت حوزه 
روابط کار، حوزه حفاظت فنی و حوزه سازمان تأمین 
اجتماعی، با کانون عالی کارفرمایی کشور است. اگر قرار 
باشد جلساتی برای کارفرمایان گذاشته و تصمیم گیری 
شود، باید از دریچه کانون عالی کارفرمایی شکل بگیرد.
رئیس کانون عالــی کارفرمایی کشــورافزود: در علم 
مدیریت مبحثی تحت عنوان »مهندســی و معماری 
ســازمان« وجود دارد که با برنامه استراتژیک تبدیل 
به داشبورد مدیریتی می شود. امروزه در سیستمهای 
مدیریتی اگر نتوان چیزی را انــدازه گرفت و کنترل 
کرد، مدیریت معنی نــدارد. از این رو تأمین اجتماعی 
نیاز به داشبورد مدیریتی پویایی دارد تا بتواند فرایندها 
و امور را اندازه گیری و کنترل کند. وقتی چنین نگاهی 
وجود داشته باشد از هر سازمانی، فقط فرایندها می ماند. 
در تأمین اجتماعی فرایندهایــی مثل پیمان، درمان، 
آموزش، مشاغل ســخت و زیان آور و غیره وجود دارد 
که این فرایندها را می توان از این منظر که الان در چه 
وضعیتی هستند و باید به چه سمتی بروند مدیریت کرد.
رئیس کانون عالی کارفرمایی کشــور افزود: بخش 
خصوصی اقتصادی کشور همانند یک گروه ارکستر 
است و اگر کسی بخش مربوط به خودش را به درستی 
اجرا نکند آن هدف نهایی شکل نمی گیرد و ناهماهنگی 
این سمفونی مطلوب نیست. شریک تامین اجتماعی در 
حوزه کارفرمایی، کانون عالی کارفرمایی است و با توجه 
به اهمیت تحول خواهی در سازمان تأمین اجتماعی 
که یک ابرسازمان اســت، نمی توان این امر را بدون 
یک برنامه استراتژیک و پویا پیش برد و ما برای ارائه 

پیشنهادات اجرایی ابراز آمادگی می کنیم.

اجرای پزشک خانواده برای تحقق »درمان رایگان«  بخشی از بنزین مصرفی با استانداردها همخوانی ندارد
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بر اساس تازه ترین گزارش اوپک؛

غلامرضا نوری قزلجه، وزیر جهاد کشاورزی 
گفت: تحت هر شرایطی ارز ترجیحی کالا های 
اساسی تامین می شود. با دستور رئیس جمهور 
ارز واردات کالا های اساسی تامین شده و هیچ 
مشــکلی برای تامین کالا های اساسی مردم 
نداریم. ارز ترجیحی محصولات اساسی مورد 
نیاز سفره مردم مانند گذشته تامین و قیمت 
کالاهای بهره مند از این ارز بر پایه نرخ مصوب 
عرضه می شود. »غلامرضا نوری قزلجه« در 
ستاد هماهنگی امنیت غذایی، اجرای دستور 
رییس  جمهور در تثبیت سفره مردم از سوی 
همه ارکان تولیدی و نظارتــی وزارت جهاد 
کشاورزی را لازم دانست و افزود: سفره مردم 
و تولید، هر دو مورد حمایت است و نباید در 
کشاکش سوداگری ارز دچار بی ثباتی شود. 
وزیر جهاد کشــاورزی اظهار داشت: همه ارز 

مورد نیاز وزارت جهاد کشاورزی...

تولید نفت ایران
 افزایش یافت

قاطعیت در برخورد 
با متخلفان فروش طلا 

قطع برق خانگی 
دوباره آغاز شد

تامین ارز مورد نیاز 
و تنظیم بازار
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تحقق دولت الکترونیکی 
با هم افزایی دستگاه ها

مشکلی برای تامین کالا های اساسی مردم نداریم 

تامین ارز ترجیحی کالاهای اساسی
صفحه3
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آماده سازی  واحدهای  نهضت  ملی
سرمایه گذاری   در   بافت های   فرسوده   افزایش   یافت

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات با اشاره به جزیره ای 
شدن سامانه ها در دســتگاه های اجرایی گفت: در 
دستگاه های مختلف شاهد توســعه سامانه هایی 
هســتیم که به صــورت جزیــره ای کار می کنند. 
امیدوارم با برقــراری ارتباط بین این دســتگاه ها، 
دولت الکترونیکی محقق شــود. »ستار هاشمی« 
در حاشیه مراســم »تحول دیجیتال و افق آینده« 
در جمع خبرنگاران با تاکید بر اینکه برنامه تحول 
دیجیتال وزارت ارتباطات هنوز نهایی نشده است، 
افزود: این وزارتخانه به طور قطع باید در این مسیر 
پیشرو باشد تا بتواند چراغ راهی برای بقیه دستگاه ها 
شود. وی درباره تحقق دولت هوشمند گفت: جلسات 
متعددی با سازمان برنامه و بودجه برگزار کردیم تا با 
همکاری بین دستگاهی، دولت الکترونیکی و دولت 
هوشمند با شتاب بیشــتری دنبال شود. هاشمی 
خاطرنشان کرد: دولت الکترونیک پیچیدگی های 
زیادی دارد و در برنامه هفتم توســعه نیز تکالیف 
متعددی برای دستگاه ها در نظر گرفته شده است. 
از سوی دیگر قانون مدیریت داده ها و اطلاعات ملی 
نیز می تواند به توسعه دولت الکترونیکی کمک کند. 
وی درباره عدم تمایل دستگاه ها برای اشتراک گذاری 
داده ها، گفت: به اشــتراک گذاری داده ها و خدمات 
دستگاه های مختلف، یک تکلیف قانونی است. البته 
برخی دستگاه ها داده های کاملی ندارند و این یکی 
از موضوعاتی اســت که باید به آن توجه شود. وزیر 
ارتباطات تاکید کرد: وزارت ارتباطات پیگیر بحث 
به روزرسانی داده ها و به اشتراک گذاری آن هاست 
تا از این طریق برای کشور ارزش افزوده  تولید شود. 
تحقق این هدف ساده نیست اما آن را به عنوان یکی از 
اولویت های جدی دولت چهاردهم و وزارتخانه دنبال 
می کنم. وی همچنین درباره افزایش کیفیت اینترنت 
بیان داشــت: عوامل مختلفــی در ارتقای کیفیت 
اینترنت دخیل هســتند که یکی از آنها زیرساخت 

شبکه انتقال است که در...

نوبت دوم  

فراخوان  آگهي تجدید مزایده  عمومي شرکت گاز استان گیلان   -  شماره 87/م/1403
شرکت گاز استان گیلان در نظر دارد اقلام ذیل  را در 3 پارت از طریق مزایده عمومي در بستر  سامانه تدارکات الکترونیک دولت  ) ستاد ( به فروش برساند . لذا از کلیه 
متقاضیان دعوت مي گردد جهت خرید اسناد مزایده به سامانه ستاد به آدرس https://www.setadiran.ir  مراجعه و نسبت به شرکت در مزایده اقدام نمایند . لازم به 

ذکر است مزایده گران مي توانند  جهت بازدید از اقلام مذکور از تاریخ 10/01 لغایت  1403/10/05 از ساعت 8:30 صبح الي 14:30 با در دست داشتن کارت شناسایي به آدرس اداره امور کالا 
واقع در رشت –کیلومتر 5 جاده لاکان ) بلوار پروفسور سمیعي ( روبروي آموزشکده فني شهید چمران – انبار شرکت گاز گیلان در لاکان  )شماره تماس 01333431650( مراجعه نمایند .

1-سیستم اتصال به زمین
2-غلاف لاستیکی- غلافی شیرهای پلی اتیلن

3- کوپلینگ1/2-1 3000 -نیپل1/2-1*4 بوشینگ1/2-1*2-کوپلینگ 1 اینچ-کوپلینگ1/2-1-زانوی 90 درجه1/2-1-زانوی 90 درجه 2 اینچ-نیپل 1/2-1-نیپل2 اینچ-سه راهه 
مساوی 1/2-1-مهره ماسوره1/2-1-پلاگ3/4-کوپلینگ 1/2-1 - اتصال عایقی 4 اینچ

مهلت دریافت اسناد مزایده : تا ساعت 19 روز 4 شنبه مورخ 1403/09/28
آخرین مهلت بارگذاري پاکات پیشنهادي توسط مزایده گران در سامانه ستاد  :  تا ساعت 19روز شنبه مورخ 1403/10/08

زمان بازگشایي پاکات مزایده :  ساعت 10 صبح  روز  یک شنبه مورخ 1403/10/09
شماره )تلفکس( تماس:  33369086-013 دفتر امور پیمانها

روابط عمومی شرکت گاز استان گيلان
شناسه آگهی 1843123

آگهي فراخوان مناقصه 16 – 1403  

اداره کل راه وشهرسازي استان ایلام 

نوبت دوم  
رشته مورد نياز مبلغ تضمين )ریال(مبلغ برآورد )ریال( عنوان پروژه ردیف 

تکميل بهســازی محور دره شهر – پلدختر 1
)قطعه دوم( از کيلومتر 500+11 تا 14+000

راه و ترابری 1/166/826/525/05635/937/000/000

 مهلت و محل دریافت اسناد: از تاریخ 1403/9/21 لغایت 1403/9/29 سامانه تدارکات الکترونيکی دولت )ستاد( به آدرس

 http://iets.mporg.ir  و پایگاه ملی اطلاع رسانی مناقصات به نشانی www.setadiran.ir 

مهلت و محل تحویل پيشنهاد قيمت: 1403/10/10 – اداره کل راه و شهرسازی استان ایلام 

هزینه انتشارآگهي به عهده برنذه مناقصه مي باشد.

اداره کل راه وشهرسازي استان ایلام



اقتصاد2
ایران

رئیس مرکز توسعه تجارت الکترونیکی خبر داد:
قاطعیت در برخورد با متخلفان 

فروش طلا 
رئیس مرکز توسعه تجارت الکترونیکی با اشاره 
به ضرورت هماهنگی کامل میان دستگاه های 
ذی ربط، گفت: مســاله فروش طلا در فضای 
مجازی با توجه بــه مخاطرات احتمالی برای 
مردم به صــورت جدی توســط کمیته اقدام 

مشترک پیگیری می شود.
به گزارش مرکز توســعه تجارت الکترونیکی 
)تتا(، "امین کلاهدوزان" افزود: تاکنون هفت 
جلسه به منظور رصد و بررسی میزان انطباق 
کســب و کارهای فعال فروش طلا در فضای 
مجازی با ضوابط قانونی با حضور نمایندگانی 
از دستگاه های نظارتی، قضایی، بانک مرکزی، 
دبیرخانه هیئت عالی نظارت بر سازمان های 
صنفی کشور و اتاق اصناف ایران برگزار شده 

است.
رئیس مرکز توســعه تجارت الکترونیکی با 
اشاره به اقدامات انجام شده، تصریح کرد: به 
دلیل این که پای سرمایه  مردم در میان است، 
در برخورد با متخلفین به هیچ عنوان تسامح 
نداشتیم و بر رعایت ضوابط تعیین شده تأکید 
شده و به همان نســبت نیز فضای کار برای 
فعالیت کسب و کارهای شفاف و ضابطه مند را 

تسهیل و حمایت کرده و خواهیم کرد.

بر اساس تازه ترین گزارش اوپک؛
تولید نفت ایران افزایش یافت

بر اساس تازه ترین گزارش دبیرخانه سازمان 
کشــورهای صادرکننده نفت )اوپک(، تولید 
نفت ایران در ماه نوامبر )آبان - آذر( نســبت 
به ماه قبل از آن روزانه ۳۷ هزار بشکه افزایش 
یافته است. به گزارش ایرنا از دبیرخانه سازمان 
کشورهای صادرکننده نفت )اوپک(، گزارش 
منابع ثانویه اوپک نشان می دهد ۱۲ عضو این 
سازمان در ماه نوامبر )آبان - آذر( ۲۶ میلیون 
و ۶۵۷ هزار بشکه نفت در روز تولید کردند که 
۱۰۴ هزار بشکه بیشتر از ۲۶ میلیون و ۵۵۴ 

هزار بشکه ماه اکتبر است.
عربستان با تولید روزانه هشت میلیون و ۹۶۳ 
هزار بشکه، عراق با تولید روزانه چهار میلیون 
و ۴۳ هزار بشــکه و ایران با تولید روزانه سه 
میلیون و ۳۲۳ هزار بشــکه سه تولیدکننده 
بزرگ اوپک هستند. اعضای اوپک پلاس نیز 
در ماه نوامبر ۱۴ میلیون و هشت هزار بشکه 
در روز تولید کردند که ۲۱۹ هزار بشــکه در 
روز بیشتر از ماه قبل بود. در ماه اکتبر میزان 
تولید روزانه ۱۳ میلیون و ۷۸۸ هزار بشــکه 

بوده است.
در مجمــوع کشــورهای عضــو اوپــک  و 
متحدانش در مــاه نوامبر تولیــد نفت خام 
خود را با افزایش ۳۲۳ هزار بشــکه ای از ۴۰ 
میلیون و ۳۴۲ هزار بشــکه در مــاه اکتبر به 
 ۴۰ میلیون و ۶۶۵ هزار بشــکه در ماه نوامبر 

رسانده اند.
براســاس تازه ترین گزارش ماهانــه اوپک، 
قیمت نفت خام ســنگین ایران در ماه نوامبر 
نســبت به ماه اکتبر ۲۰۲۴، یــک دلار و ۲۵ 
ســنت معادل ۱.۷ درصد کاهش یافته است. 
قیمت نفت خام ســنگین ایران در ماه نوامبر 
۲۰۲۴، ۷۲ دلار و ۸۱ ســنت ثبت شــد، در 
حالی  که این رقم در اکتبــر ۲۰۲۴، ۷۴ دلار 
و ۶ سنت برای هر بشکه بود. میانگین قیمت 
نفت  خام ســنگین ایران در سال ۲۰۲۴، ۸۰ 
دلار و ۳۰ ســنت بوده اســت. قیمت ســبد 
نفتی اوپک هم در ماه نوامبــر ۲۰۲۴ به ۷۲ 
دلار و ۹۸ ســنت برای هر بشــکه رسید که 
 یک دلار و ۴۷ ســنت )۲ درصد( بیشــتر از

 ماه اکتبر ۲۰۲۴ است.
براســاس تازه ترین گزارش ماهانه دبیرخانه 
اوپک )نوامبر(، تقاضای جهانی نفت خام برای 
سال ۲۰۲۴ با یک میلیون و ۶۱۰ هزار بشکه 
افزایــش روزانه همراه خواهد بــود. مجموع 
تقاضای نفت جهان برای سال ۲۰۲۴، ۱۰۴ 
میلیون و ۳۰۰ هزار بشــکه پیش بینی شده 
اســت. بر اســاس گزارش اوپک، پیش بینی 
تقاضا بــرای نفت خام در ماه نوامبر نســبت 
 به ماه اکتبر ۱۱۰ هزار بشــکه افزایش نشان 

می دهد.
اوپــک در گــزارش ماهانه خــود همچنین 
پیش بینی کــرد تقاضای جهانــی نفت در 
ســال ۲۰۲۵ روزانه یک  میلیون و ۴۵۰ هزار 
بشکه افزایش یابد و به مجموع ۱۰۵ میلیون 
۵۷۰ هزار بشکه در روز برسد. این پیش بینی 
 نســبت به ماه قبــل از آن ۳۰ هزار بشــکه 

کمتر است.

خبر

رئیــس انجمــن صنفی 
کارفرمایــی زنــان فعال 
اقتصادی ساختمانی گفت: 
با شــرایط فعلی اقتصادی 
کشــور، گرمی بازار را در 
بخش مسکن شاهد نیستیم و معتقدم روند فعلی 
رکود این بازار تــداوم خواهد داشــت. به گزارش 
ایرنا، »مرجان هوشیار« در نشستی ضمن بیان این 
مطلب، افزود: این انجمن، دو موضوع اصلی محیط 
زیست و کاهش نخاله های ساختمانی را در موضوع 

ساخت وسازهای کشور دنبال می کند.
وی ادامه داد:  با کاهش مشــکلات در این دو عرصه 
مهم، بهبود کیفی وضعیت ساخت و سازها در کشور 
را شاهد خواهیم بود. هوشــیار در ادامه با اشاره به 
افزایش تعداد زنان فارغ التحصیل دانشــگاهی در 
رشته های مختلف ســاختمان و استقبال بانوان از 
فعالیت  در صنعت مادر ساختمان، گفت: این انجمن 
با هدف افزایش سهم مشارکت زنان در عرصه های 

ملی و فراملی در این حوزه شکل گرفت.
وی بیان داشت: حمایت از حقوق و منافع قانونی زنان 
کارفرما در صنعت ساختمان، ارتقای توانمندی های 
مدیریتی و فنی اعضای انجمن، ایجاد شــبکه های 
ارتباطی بین زنان کارفرما در صنعت ســاختمان، 
تسهیل دسترســی اعضا به منابع مالی، فناوری و 
بازارهای جدید و همچنیــن برگزیاری دوره های 
آموزشی و کارگاه های تخصصی برای تقویت دانش 

فنی و مدیریت زنان در ایــن صنعت، اهداف اصلی 
تشــکیل انجمن کارفرمایی زنــان فعال اقتصادی 

ساختمانی است که از سال ۹۹ شکل گرفته است.
این مقام صنفی با اشــاره به افتخارآفرینی بانوان 
در این حوزه، خاطرنشــان کرد: در طول ۴۰ سال 
تاسیس کانون انجمن های کارفرمایی، تاکنون هیچ 
کارفرمایی نتوانسته نماینده ای به سازمان جهانی 
کار )ILO( معرفی کند، اما این انجمن طی دو سال 
گذشته نماینده ای به عنوان کارفرما در این سازمان 

بین المللی داشته است.

در ادامــه، »خدیجــه یارعلــی« عضو شــورای 
سیاستگذاری راهبردی این انجمن افزود: یکی از 
کارکردهای این انجمن، پشتیبانی از اعضای خود 
در مجامــع ملی و بین المللی اســت، به طوری که 
شاهدیم با وجود شایســتگی های فراوان شغلی و 
مدیریتی، هنوز بانوان آن طور که باید دسترسی به 

فرصت ها برایشان فراهم نمی شود.
وی یادآور شد: در ســال های گذشته حتی شاهد 
بودیم که برخی دســتگاه ها در موضوع جشنواره 
کارآفرینان برتر، ســهم ۷۰ درصدی برای آقایان و 

۳۰ درصدی برای بانوان در نظر می گرفتند و حرف 
ما این است که اساسا چرا باید چنین نگاهی وجود 

داشته باشد؟
یارعلی با اشاره به تشکیل کمیته ها و کارگروه های 
مختلف ذیل این انجمن صنفی، ادامه داد: معتقدیم 
با افزایش ارتباط و تعامل با دانشگاه ها، کاریابی ها، 
اتاق های بازرگانی و... می توان بستر فراگیری برای 
حضور و مشارکت بانوان در صنعت ساختمان فراهم 
کرد. همچنین »عاطفه رحمتی« دیگر عضو شورای 
راهبردی و سیاســتگذاری این انجمن با اشاره به 
بخشــی از اقدامات این انجمن اظهار داشت: یکی 
از برنامه هایی که دنبال می شود، موضوع »ساخت 
و ساز پایدار« است؛ در این زمینه انجمن با تشکیل 
کمیته های تحقیقی و فناوری های نوین به مطالبه 

گری می پردازد.
وی، اســتفاده از پرینترهــای ســه بعــدی، 
به کارگیری هوش مصنوعی به منظور بهینه سازی 
ساخت وسازها، استفاده از اینترنت اشیاء، مباحث 
واقعیت افزوده و واقعیت مجازی و غیره را از جمله 
مواردی برشمرد که به این منظور از سوی انجمن 

مطالبه گری می شود.
رحمتی به برنامــه ریزی برای برگــزاری دومین 
همایش بین المللی زنان فعال اقتصادی کشور در ۲۸ 
دی ماه امسال اشاره کرد و گفت:  دو موضوع اساسی 
رهبری زنان در کسب و کار و شبکه سازی، در این 
همایش دنبال می شود. وی تصریح کرد:  معتقدیم 
اگر زنان مجهز به این دو بال باشند، در عرصه های 

اقتصادی و مدیریتی توفیق خواهند یافت.  

مقام صنفی:

رکود در صنعت ساختمان ادامه دارد

قطع برق خانگی دوباره آغاز شد
درحالی که اعمال خاموشــی های برنامه ریزی شده 
خانگی از ششم آذرماه متوقف شــده بود، دوباره آغاز 
شده و شاهد اعمال خاموشی های ۲ ساعته به مشترکان 
بخش خانگی با عنوان مدیریت ســوخت نیروگاهی 
هستیم. به گزارش تسنیم، خاموشی های پاییزه که از 
۲۱ آبان  ماه تا ششم آذرماه بر اساس جداول تدوین شده 
و اعلام قبلی به مشترکان به منظور مدیریت سوخت 
نیروگاهی اعمال شــده بود، دوباره آغاز شد. درحالی 
شاهد بازگشت خاموشی های خانگی هستیم که هیچ 
اعلام قبلی از سوی وزارت نیرو و یا توانیر )شرکت های 
توزیع برق( در خصوص اعمال دوباره خاموشی های 
خانگی صورت نگرفته و مردم بدون اطلاع قبلی، با قطع 
برق مواجه شده اند. به نظر می رسد با افزایش مصرف گاز 
در بخش خانگی و تشدید سرمای هوا، خاموشی  های 

خانگی فعلا ادامه دار باشد.

تجارت ایران و ترکیه به ۳۰ میلیاد 
دلار می رسد

سرپرســت امور بین الملل وزارت راه وشهرسازی از 
افزایش تجــارت خارجی بین ایران و کشــور ترکیه 
خبر داد و بیان کرد:براســاس هدف گذاری دو کشور 
مقرر شــده رقم تجارت خارجی در افق ۵ساله به ۳۰ 
میلیارد دلار  افزایش پیدا کند. امین ترفع سرپرست 
امور بین الملل وزارت راه و شهرســازی در حاشــیه 
بیست ونهمین اجلاس کمیسیون مشترک اقتصادی 
جمهوری اسلامی ایران و جمهوری ترکیه با بیان اینکه  
حجم تجارت خارجی بین ایران و ترکیه درحال حاضر  
حدود ۱۲ میلیارد دلار اســت گفت: براساس هدف 
گذاری دو کشور قراراســت این رقم در افق ۵ساله به 
۳۰ میلیارد دلار  افزایش پیدا کند. وی ادامه داد: برای 
افزایش مبادلات بین  دو کشور برنامه اقدام تهیه شده و 
تفاهم نامه های بین دو کشور امضا می شود . وی گفت: 
بیست نهمین اجلاس کمیسیون مشترک ایران و ترکیه 
از سه روز گذشته در تهران شروع شده و امروز با حضور 
فرزانه صادق مالواجرد وزیر راه وشهرســازی و رئیس 
ایرانی کمیسیون مشترک و عمر بولات وزیر تجارت 
ترکیه و رئیس بخش ترکیه در این کمیسیون نشست 
مشترکی برگزار کردند و در پایان یادداشت تفاهمی 
برای افزایش تجارت به امضا رسید. به گفته ترفع  در این 
سه روز نمایندگانی از بخش های اقتصادی ،فرهنگی 
،اجتماعی و بانکی از کشور ما با طرف های ترکیه مذاکره 
کردند و حاصل این مذاکرات به یادداشت سندی منجر 
شد که امروز در قالب تفاهم نامه به امضای وزیران دو 
کشور رسید. ترفع با بیان اینکه  تا اجلاس سال آینده 
تفاهمات جدیدی در حوزه تجارت، گمرک ، حمل ونقل  
،ترانزیت  ســرمایه گذاری و امور بانکی و کشاورزی، 
فرهنگی ، گردشگری تهیه می شود که تبادلات توافق 
نامه انجام خواهد شد گفت: توافقنامه مفصلی در زمینه 
حمل ونقل دو کشور تهیه شده است و عمده حمل ونقل 

دو کشور از مسیر جاده انجام می شود.

وصول ۹۰ درصدی چک ها در مهر ماه
بر اساس آمار بانک مرکزی، در مهر ماه سال جاری از 
کل تعداد و مبلغ چک های مبادله شده به ترتیب ۹۰.۴ 
و ۸۵.۴ درصد وصول شده است. به گزارش ایسنا، اخیرا 
بانک مرکزی، طی گزارشی آمار چک های مبادله ای 
در مهر ماه ۱۴۰۳ را منتشر کرد که بر اساس آن در این 
ماه، در کل کشور بیش از ۱۰.۲ میلیون فقره چک به 
ارزشی بیش از ۷۸۸.۹ هزار میلیارد تومان مبادله شده 
است که نسبت به ماه قبل از نظر تعداد و مبلغ به ترتیب 

۳۴.۹ درصد و ۳۰.۸ درصد افزایش نشان می دهد.
در این ماه در اســتان تهران حدود ۳.۲ میلیون فقره 
چک به ارزشــی بالغ بر ۳۸۴.۷ هزار میلیارد تومان 
مبادله شده اســت. در مهر ماه ۱۴۰۳، حدود ۵۵.۷ 
درصد از تعداد چک های مبادله ای کل کشور در چهار 
استان تهران )۳۱.۲ درصد(، اصفهان )۱۰.۷  درصد(، 
آذربایجان شرقی  و خراســان رضوی هر کدام با ۶.۹ 
درصد مبادله شده اســت که بیش ترین سهم را در 

مقایسه با سایر استان ها به خود اختصاص داده اند.
همچنین، در ماه مذکور ۶۲ درصد از ارزش چک های 
فوق در سه استان تهران با ۴۸.۸ درصد، اصفهان ۷.۷ 
درصد و خراســان رضوی ۵.۵ درصد مبادله شده که 
بیشترین سهم را در مقایسه با سایر استان ها به خود 
اختصاص داده اند.  در مهر ماه ســال جاری، در کل 
کشور بیش از ۹.۲  میلیون فقره چک به ارزشی بیش 
از ۶۷۴ هزار میلیارد تومان وصول شده است که نسبت 
به ماه قبل از نظر تعداد و مبلغ به ترتیب ۳۵.۴ درصد 
و ۳۳.۲ درصد افزایش را نشان می دهد. در این ماه، در 
بین سایر استان های کشور بیش ترین نسبت تعداد 
چک های وصولی به کل چک های مبادله ای در استان 
به ترتیب به استان  گیلان با ۹۲.۸ درصد، کرمانشاه با 
۹۲.۷ درصد و ایلام بــا ۹۲.۴ درصد  اختصاص یافته 
است و استان  کردســتان با ۸۷.۵ درصد، کهگیلویه 
و بویراحمد با ۸۷.۹ درصد و لرستان با ۸۸.۴ درصد، 
پایین ترین نســبت تعداد چک های وصولی به کل 

چک های مبادله شده را به خود اختصاص داده اند.
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یارانه  نقدی، قصه پرغصه ای اســت که از سال ها 
پیش به منظــور جراحی های بــزرگ اقتصادی 
برای رســیدن به هدف والای عدالت آغاز شــد، 
اما امروز نــه فقط اهداف اولیه آن محقق نشــده 
 بلکــه بــاری ســنگین روی دوش دولــت قرار

 داده است.
به گــزارش ایرنــا، مســعود پزشــکیان رئیس 
جمهــور در آخرین صحبت تلویزیونــی با مردم، 
به تفصیل دربــاره ناترازی هــا از جمله پرداخت 
یارانــه به بنزیــن و همچنیــن یارانه های نقدی 
به افــراد کم بضاعت صحبت کــرد و به صراحت 
گفت که اگــر نتوانیم برنامه ریــزی دقیقی انجام 
 دهیم، فردا با مشکلات بســیار بزرگ تری مواجه 

خواهیم شد.
رئیس جمهور بــا اطمینان دادن بــه مردم برای 
درمان این مشکل و تحقق عدالت در جامعه چنین 
بیان کرد: نباید این گونه باشــد که من، با منزل و 
امکانات بیشتر، از یارانه سوخت، برق، گاز و نفت 
بهره بیشتری ببرم؛ در حالی که فردی که در روستا 
یا حاشیه تهران زندگی می کند و یک کارمند است، 
تنها یک صدم من از این منابع استفاده کند. مثلًا 
بر اساس آمار، منطقه یک و دو تهران به اندازه کل 
مناطق دیگر از گاز استفاده می کنند. این موضوع 
نشان دهنده نابرابری در بهره مندی از منابع است. 
کسی که امکانات بیشتری دارد، مصرف بیشتری 
می کند و کسی که در مناطق کم برخوردار زندگی 
می کند، در مضیقه بیشتری است. بنابراین ما باید 
در این زمینــه بازنگری کنیم و به ســمت توزیع 

عادلانه تر حرکت کنیم.
رئیس جمهور چنین برای مــردم توضیح داد که 
اگر ما بخواهیم به سیاست های فعلی ادامه دهیم، 
باید این سؤال را از خودمان بپرسیم چرا منابع را 
به صورت مســاوی و بدون توجه به مصرف واقعی 
توزیع کنیم؟ مثلًا فردی که استخر شخصی دارد و 
از گاز دولتی برای گرم کردن آن استفاده می کند، 
چرا باید یارانه گاز دریافت کند؟ این اصلًا منطقی 
نیست. باید با مردم صادقانه صحبت کنیم. زمانی 
که مردم متوجه شوند این یارانه ها به شکلی عادلانه 
توزیع می شوند، آن را می پذیرند. فردی که درآمد 
کافی دارد و می تواند هزینه مصرف خود را بپردازد. 
چرا باید از منابع عمومی یارانــه بگیرد؟ در هیچ 
جای دنیا چنین چیزی معمول نیســت که منابع 
انرژی یارانه ای به افراد مرفه داده شود، در حالی که 
اقشار کم درآمد روزبه روز تحت فشار بیشتری قرار 

می گیرند. این ناعادلانه است و باید اصلاح شود.«

شــروع پرداخت نقدی یارانه ها با ۴۵ 
هزار تومان

داستان یارانه ها از آنجا آغاز شد که بر اساس قانون 
طرح تحول اقتصادی دولت که در سال ۸۷ به اجرا 
درآمد، مقرر شد بخشی از آزادسازی حامل های 
انرژی به صورت نقدی و هدفمند به مردم پرداخت 
شود؛ در آن زمان حدود ۴ هزار و هشتصد میلیارد 
تومان یعنی حدود ۴.۸ همت به حساب سرپرستان 
خانوار در سراسر کشور واریز شد که در زمان خود 
نیز رقم بسیار زیادی بود، اما ناگفته نماند که این 
اصلاحات اقتصادی در زمانی رخ داد که کشــور 
تحریم نبود و نفت بشــکه ای بیــش از ۱۰۰ دلار 

فروخته می شد و منابع سرشــاری از این طریق 
نقدینگی وارد خزانه شد.

دولت وقت مصمم بود که بخشــی از یارانه ها که 
دهه ها بود به پاشنه آشــیل اقتصاد تبدیل شده 
بود را جراحــی کند به همین دلیــل مبلغ یارانه 
هر فرد ۴۵ هــزار تومان تعیین شــد یعنی یک 
خانواده ۴ نفره ۱۸۰ هزار تومان دریافتی داشــت 
که با قیمت دلار در آن زمان که حدود هزار تومان 
بود، سرپرست خانواده امکان اداره خانواده خود را 
داشت و همین امر سبب شد تا مردم از آغاز اجرای 

این طرح استقبال کنند.
گذر زمان و بروز تبعات تورمی ناشی از تزریق پول 
به اقتصاد از ســویی و آغاز تحریم های ظالمانه در 
ابتدای دهه نود و بروز نوسان ها و جهش ارزی در 
آن زمان سبب شد تا ارزش ریالی یارانه دریافتی 
مردم روز به روز کم شود؛ از این رو با روی کار آمدن 
دولت یازدهم در سال ۱۳۹۲ موضوع اجرای ناقص 
قانون هدفمندســازی یارانه هــا روی میز مردان 
اقتصادی دولت قرار گرفت زیرا شرایط اقتصادی 
نشان می داد که پس اعمال تحریم ها، خانواده های 
بیشتری به زیر خط فقر رفته اند و پرداخت یارانه 
نیز نمی بایست به همه دهک ها صورت می گرفت.

علی طیب نیــا وزیر وقــت اقتصاد در ســال ۹۴ 
پرداخت یارانه نقــدی را یکــی از مصیبت های 
دولــت توصیف کرده بــود زیرا آن زمــان دولت 
باید هر ماه ســه هــزار و ۴۰۰ میلیــارد تومان 
یارانــه نقدی به حســاب سرپرســتان خانوارها 
می پرداخت که در شرایط تحریمی، عدد بزرگی 
بود؛ در نهایت در ســال ۹۸ افزایش قیمت بنزین 
رقم خود و دولــت دوازدهم مبلغــی را به عنوان 
 درآمدحاصــل از افزایش حامل هــای انرژی به 

حساب ها واریز کرد.
در دولت ســیزدهم نیز بحث یارانه هــا به صدر 
گمانه زنی  دولتمردان تبدیل شــد و در نهایت در 
اردیبهشــت ۱۴۰۱ تصمیم خود برای حذف ارز 
ترجیحی ۴۲۰۰ تومانــی را اجرایی کرد و به ازای 
آن نرخ یارانه پرداختی را افزایش داد به طوری که 
به ازای هر فرد در دهک های اول تا سوم مبلغ ۴۰۰ 
هزار تومان و به ازای افراد دهک های چهارم تا نهم 

۳۰۰ هزار تومان پرداخت می شود.
در آن زمان از ۸۳ میلیون نفر جمعیت کشور، ۷۷ 
میلیون یارانه بگیر در دو طبقه تقسیم بندی شدند 
که ۳۰ درصد این جمعیت یارانه ۴۰۰ هزار تومانی، 
۶۰ درصد یارانه ۳۰۰ هزار تومانی و ۱۰ درصد از 

مردم نیز یارانه ای دریافت نخواهند کرد.
با روی کار آمدن دولت چهاردهم و تقدیم نخستین 
لایحه بودجه سالیانه کشور به مجلس، باز هم بحث 
یارانه ها و سهم آن از بودجه دولت مطرح شد؛ دولت 
و مجلس این بار هم صدا بودنــد که یارانه افرادی 
که براســاس قانون جزء دهک های بالای جامعه 
هستند، باید قطع شود؛ این همان موضوعی است 
که رئیس جمهور در آخریــن گفت وگوی خود با 
مردم از آن صحبت کرد و تاکیــد کرد که باید به 

اقشار کم درآمد توجه بیشتری داشت.
بر همین اساس مجلس شــورای اسلامی ۱۹ آذر 
ماه در قالب مصوبات بودجه ســال آینده سازمان 
هدفمندســازی یارانه ها را موظف کــرد، »یارانه 
نقــدی، مســتمری خانوارهای تحت پوشــش 

کمیته امــداد امام خمینــی )ره( )منوط به عدم 
مغایرت با اساسنامه این نهاد( و سازمان بهزیستی 
کشــور و یارانه آرد و نان )خرید  تضمینی گندم( 
را مســتقیماً به حســاب ذی نفع نهایی پرداخت 
کند. تعیین ذی نفع نهایی در بخش یارانه نقدی، 
مستمری خانوارهای تحت پوشش کمیته امداد 
امام خمینی)ره( و  ســازمان بهزیســتی کشور با 
پیشنهاد سازمان برنامه و بودجه کشور و همکاری 
وزارت تعــاون، کار و رفاه اجتماعی و ســازمان 
هدفمندســازی یارانه ها و در بخــش یارانه آرد و 
نان خرید تضمینی گندم  با همکاری وزارت جهاد 
کشاورزی صورت می گیرد. دولت مکلف است در 
سال ۱۴۰۴ یارانه نقدی خانوار پردرآمد را حذف 

نماید«.
همچنین نمایندگان مجلــس مصوب کردند که 
در صورت درخواست سرپرستان خانوار مشمول 
یارانه نقدی برای تغییر شیوه پرداخت از نقدی به 
کالابرگ الکترونیکی، استفاده از مبالغ کالابرگ 
الکترونیکی برای سرپرستان  خانوارهای مشمول 
یارانه نقدی به صورت داوطلبانه مجاز باشد. سازمان 
هدفمندســازی یارانه ها موظف اســت  سازوکار 
اجرایی لازم را برای افــراد متقاضی مهیا کرده و 
دستورالعمل اجرایی آن را با تأیید سازمان برنامه و 

بودجه کشور ابلاغ کند. 
بر همین اســاس در جهت اجرای اهداف برنامه 
هفتم مبنی بر کاهش فقر مطلــق، دولت مکلف 
اســت از محل منابع حاصل از حذف یارانه نقدی 
دهک های هشــتم، نهم و دهم، مــاده ۴۵ قانون 
مالیات بر ارزش افزوده و بازنگری در سیاست های 
حمایتی نقــدی و غیرنقدی، حداقــل به میزان 
۴۰ هزار میلیارد تومان بسته حمایت از معیشت 
محرومین شــامل حمایت از حداقــل ۴۰۰ هزار 
خانــوار دچــار فقر شــدید غیر تحت پوشــش 
نهادهــای حمایتی کــه براســاس نیازمندیابی 
فعال با مشــارکت خیرین و ســازمان های مردم 
نهاد در قالــب ســامانه پنجره واحــد خدمات 
حمایت اجتماعی ایرانیــان )موضوع بند ب ماده 
۳۱ قانــون برنامه هفتم پیشــرفت( شناســایی 
می شــوند و همچنین افزایش اعتبــار کالابرگ 
خانوارهای تحت پوشــش نهادهای حمایتی و یا 
 عضو ســه دهک پایین درآمــدی را از خرداد ماه 

سال ۱۴۰۴ اجرایی کند.
همچنین به منظور تشویق خانوارها به مشارکت 
بیشــتر در طــرح و برخــورداری از مزایای آن، 
وزارت تعــاون کار و رفاه اجتماعی مکلف اســت 
با همــکاری دســتگاه های ذیربط ســازوکاری 
طراحی کند که خانوارهای یارانه بگیر مشارکت 
کننده در طرح کالا برگ الکترونیک از تخفیفات 
 فروشــگاه های داوطلــب مشــارکت در طــرح

 بهره مند گردند.
به جز مواردی کــه در این قانون تصریح شــده 
اســت، منابع و مصارف هدفمندســازی یارانه ها 
مطابق احــکام مرتبــط در قانون بودجه ســال 
۱۴۰۳ کل کشور وصول و مصرف و در ردیف های 
جداگانه بــه تفکیک و به صورت نشــان دار ثبت 
می شــود. منابع موضوع هدفمندسازی یارانه ها، 
به مصارف هدفمندســازی یارانه هــا اختصاص 
می یابد. در صورت عدم کفاف منابع مذکور برای 

پوشش مصارف مربوطه، دولت می تواند نسبت به 
اختصاص کمک زیان به سازمان هدفمندسازی 

یارانه ها اقدام کند.«

یارانه نقدی چه سهمی از بودجه دولت دارد؟
بر اســاس آخرین آمار وزارت تعــاون، کار و رفاه 
اجتماعی، ماهانه ۷۸ میلیون و ۷۰۰ هزار و ۱۷۵ 
نفر از جمعیت ایران در مجمــوع ۲۶ هزار و ۳۲۰ 
میلیــارد تومان )همــت( یارانه نقــدی از دولت 

دریافت می کنند.
آمار خانوار دهک های اول تا ســوم مشمول یارانه 
۱۰ میلیون و ۱۳۷ هزار و ۹۰۶ خانوار بوده و این 
عدد برای دهک های چهارم تــا نهم ۱۶ میلیون 
و ۸۵۵ هزار سرپرست اســت و در مجموع ماهانه 
۲۶ میلیون و ۹۹۲ هزار و ۹۰۶ سرپرســت خانوار 
دهک هــای اول تا نهــم یارانه نقــدی دریافت 

می کنند.
طبق این اعــداد دولت ماهانه ۱۱ هــزار و ۱۲۰ 
میلیــارد تومان یارانــه برای دهک هــای اول تا 
ســوم و مبلغ ۱۵ هزار و ۲۰۰ میلیارد تومان برای 
دهک های چهارم تا نهم پرداخت می کند و به این 
ترتیب در مجموع ماهانه مبلــغ ۲۶ هزار و ۳۲۰ 
میلیارد تومان )همت( بابت یارانه نقدی از بودجه 
دولت برداشت می شود. به گفته محمد بیات دبیر 
کمیســیون تلفیق لایحه بودجه ۱۴۰۴ بر اساس 
آنچه که پیش بینی شده، آمار جمعیتی ۳ دهک 
پایین که قرار است از محل منابع حاصل از حذف 
یارانه نقدی دهک های هشــتم نهم و دهم، بسته 

حمایتی دریافت کنند، ۸ میلیون نفر است.

هدف از حذف یارانه پردرآمدها به دنبال 
چیست؟

دولت پزشــکیان عدالت را دســتمایه برنامه ها و 
سیاســت های کلان خود در همه حوزه ها به ویژه 
اقتصادی می دانــد و بر این باور اســت که منابع 
محدود کشــور باید به طور عادلانه تقسیم شود 
که یکی از گام ها برای رسیدن به این نوع عدالت، 
حذف یارانه اقشار کم درآمد و کم به قشر ضعیف و 

کم بضاعت است.
حل ناترازی موجود در پرداخت یارانه که فشــار 
مضاعفی را بر بودجه دولت ها وارد کرده اســت، 
دومین هدفی اســت که مردان اقتصادی دولت 
پزشــکیان به دنبــال آن هســتند؛ عبدالناصر 
همتی وزیر امور اقتصــادی و دارایی در این رابطه 
یکی از راه های حــل ناترازی ها را مهــار و از بین 
بردن تورم دانســته اســت که به علل مختلف از 
جمله اختــلاف نرخ ارز یارانه ای و بازار، کســری 
 عملیاتــی بودجه، قاچــاق ســوخت و یارانه ها 

باز می گردد.
با مصوبه اخیــر مجلس و رویکــرد عدالت محور 
دولت باید گفت که دولت در سال آینده به دنبال 
کوچک تر کردن حلقه یارانه بگیران است تا بتواند 
بخشــی از اهدافی را که برای رسیدگی بیشتر به 
اقشــار کم درآمد دارد را محقق کند. این اقدام را 
می توان برگرفته از نگاه رئیس دولت چهاردهم و 
در راستای ایجاد جامعه ای که در آن عدالت برقرار 
شده و هیچ قشر آسیب پذیری وجود نداشته باشد، 

تفسیر کرد.

حذف سه دهک مشکل را حل می کند؟

یارانه پردرآمدها باری بر دوش دولت

گروه اقتصاد ایران وجهان
News kasbokar@gmail.com



3 بازار

وزیر نفت با بیان این که برای پایداری شبکه گاز نیازمند 
همکاری مردم هستیم گفت: گاز آن دسته از مشترکان 
بخش های خانگی و تجاری که خارج از الگوی تعیین 

شده مصرف می کنند قطع خواهد شد.
به گزارش تسنیم، محسن پاک نژاد با اشاره به برخورد با 
مشترکان بدمصرف گفت: همکاران من در شرکت ملی 

گاز ایران به صورت جدی دمای بهینه در ساختمان های 
دولتی سراســر کشــور را رصد می کنند و قطعا اگر 
اداره های دولتی خارج از استاندارد های تعریف شده گاز 

مصرف کنند، حتما با قطع گازشان مواجه می شوند.
وی تصریح کــرد: این موضوع فقط به دســتگاه ها و 
اداره های دولتی ختم نمی شــود، زیرا هم اکنون باغ 

ویلا های در کشور وجود دارد که سیستم گرمایشی 
خود را با وجود عدم حضور در خانه روشن می گذارند 
تا شــاید ماهی یک بار به آنجا بروند، از این رو درست 
نیست، در حالی که ما در مناطق شمال و شمال شرق 
کشور ممکن اســت مقداری با افت فشار گاز رو به رو 

شویم، این گونه گاز در باغ ویلا ها مصرف شود.

نایب رئیس کمیسیون عمران مجلس از تصویب موارد 
مهمی در حوزه عمران، مسکن، قانون جوانی جمعیت 
و تامین قیر در جریان بررسی تبصره ۱۰ لایحه بودجه 

۱۴۰۴ خبر داد.
به گزارش مهر، ابراهیم نجفی نایب رئیس کمیسیون 
عمران با اشاره به مصوبات عمرانی مجلس در لایحه 
بودجه ۱۴۰۴ گفت: تبصره ۱۰ لایحه بودجه ۱۴۰۴ 
در حوزه عمران و مسکن مورد بررسی قرار گرفت. به 
استناد ماده ۵۰ قانون برنامه هفتم توسعه، قرار بود با 
بازنگری در طرح های هــادی و تفصیلی، ۳۳۰ هزار 
هکتار )معادل ۰.۲ درصد( به سکونت گاه های رسمی 
کشور افزوده شود. بر این اساس، مقرر شد ۱۰ درصد 

از این زمین ها برای هزینه کرد در بافت های فرسوده 
شهری به وزارت راه و شهرسازی تخصیص داده شد 

تا طرح های کلید به کلید در این مناطق اجرایی شود.
وی در ادامه به طرح نهضت ملی مســکن پرداخت و 
اظهار کرد: مجلس به وزارت راه و شهرسازی اختیار 
داد تا مبلغ ۳۰ هزار میلیارد تومــان از منابع داخلی 
خود را از محل تهاتر یا مولدســازی با گردش خزانه 
تأمین کند. ایــن مبلغ صرف عملیات آماده ســازی 
واحدهایی می شــود که در قالب طــرح نهضت ملی 

مسکن برنامه ریزی شده است.
نجفی با انتقاد از عملکرد برخی بانک ها در قانون جهش 
تولید مسکن گفت: از میان بانک ها، تنها ۱۱ بانک به 

تعهدات خود در سال ۱۴۰۱ عمل کرده اند، در حالی 
که ۱۴ بانک دیگر از اجرای تعهدات خود سر باز زده 
و مشمول جریمه مالیاتی معادل ۷۸۰ هزار میلیارد 
تومان شده اند. کمیسیون عمران به این بانک ها فرصت 
سه ماهه ای برای انجام تعهدات ســال ۱۴۰۲ داده و 
برای تعهدات سال ۱۴۰۳ نیز برنامه شش ماهه در نظر 
گرفته است. وی افزود: از یک میلیون واحد مسکونی 
که مقرر بود ساخته شود، تاکنون کمتر از ۸۰۰ هزار 
واحد پروژه تخصیص یافته و بــرای ۳۴۴ هزار واحد 
قرارداد مشارکت مدنی منعقد شده است. مبلغ ۳۰ هزار 
میلیارد تومان پیش بینی شده می تواند بخش زیادی از 

مشکلات موجود را برطرف کند.

آمادهسازیواحدهاینهضتملیگازمشترکانبدمصرفقطعمیشود
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مدیر طرح واردات خودرو وزارت صمت از کاهش قابل 
توجه قیمت نهایی برخی از خودرو های عرضه شده 
در طرح فروش خودرو هــای وارداتی، خبر داد. طرح 
عرضه خودرو های وارداتی از یکشنبه هفته گذشته با 
عرضه ۲٩ خودروی وارداتی آغاز شد و هفته گذشته 
بر تعداد آن افزوده شــد و به ۴۴ گزینه انتخاب برای 

متقاضیان رسید.
در این طرح، از بین ۴۴ خودرو عرضه شده ۸ خودرو 
دارای قیمــت قطعی در مبــادی ورودی و ۳۶ مدل 
خودرو دارای قیمت علی الحساب در مبادی ورودی 
هستند که پس از محاسبه هزینه های جانبی و عوارض 
قانونی پــس از ترخیص همچون مالیــات بر ارزش 
افزوده، بیمه، اسقاط خودروی فرسوده، کرایه حمل 
و... به قیمت ها اضافه خواهد شد. مهدی ضیغمی مدیر 
طرح واردات خودرو وزارت صمت در نشستی برخط 
با اصحاب رسانه، از کاهش قیمت برخی محصولات 
نسبت به آنچه که در اطلاعیه و سامانه یکپارچه عرضه 

خودرو های وارداتی اعلام شده است، خبر داد.
این مقام مســئول اظهار کرد: با پیگیری های وزیر 
صنعت، معدن و تجارت و با همراهی شــرکت های 
واردکننده و همکاری سایر دستگاه های ذیربط، در 
این مرحله عرضه خودرو های وارداتی، شرکت های 

جدیدی با برند های متعددی حضور پیدا کردند. وی 
تصریح کرد:، اما نکته مهم و متمایز این عرضه اخیر این 
است که با این همکاری و همراهی که صورت گرفت 
قیمت نهایی بسیاری از خودرو ها )به ویژه خودرو های 
با برند تویوتا( با کاهش خوبی مواجه خواهند شــد و 
علی رغم افزایش نرخ ارز قیمت نهایی مصرف کننده 

پایین تر خواهد آمد.
ضیغمی خاطرنشان کرد: البته این موضوع مشمول 
همــه خودرو ها نخواهد شــد و تنها برخــی از این 
برند های عرضه شــده در این مرحله، مشمول این 
تخفیف خواهند شد. علت آن این است که شرکت ها 
توانسته اند از شرکت های عرضه کننده دریافت کنند.

مدیر طرح واردات خودرو وزارت صمت همچنین خبر 
داد: راهبرد کشــور و دولت بر این اساس است که در 
آینده بسیار نزدیک، صرفاً شرکت هایی بتوانند نسبت 
به واردات خودرو اقدام کننــد که بتوانند از منابعی، 
خودرو را وارد کنند که قیمت ارزی آن خودرو نسبت 
به سایر تامین کننده ها، پایین تر باشد؛ در حقیقت تنها 
به شرکت هایی که بتوانند با قیمت پایین تر خودرو 
بیاورند، ارز داده می شود تا زمینه رقابت فراهم شده 
و به تنظیم بازار کشور نیز کمک قابل توجهی خواهد 

کرد که این موضوع بزودی اجرایی خواهد شد.

دبیرانجمن تولیدکنندگان و تامین کنندگان برنج از 
ثبت سفارش ۲۰۰ هزارتن برنج بعد از دوره ممنوعیت 
برای ایام باقی مانده تا پایان ســال خبر داد. مسیح 
کشاورز دبیرانجمن تولیدکنندگان و تامین کنندگان 
برنج گفت: با اتمام دوره ممنوعیت ثبت سفارش برنج  
۲۰۰ هزارتن برنج انجام شده که از ماه آینده وارد می 
شودو ترخیص برنج های مانده در گمرک هم در حال 
انجام است، اما اکنون آماری از میزان دقیق آن نداریم. 
او با بیــان اینکه ۱۰۰ تــا ۱۲۰ هزارتــن برنج دوره 
ممنوعیت  در گمرک مانده است، افزود: میزان برنج 
های مانده در گمرک جوابگوی یک ماه نیاز بازار است و 
واردات ۲۰۰ هزارتن برنج ثبت سفارش شده جوابگوی 

نیاز ۲ ماه بازار است.
کشاورز ادامه داد: با ثبت سفارش ۲۰۰ هزارتن برنج 
برای ایام باقی مانده تا پایان ســال دیگر ذخیره ای 

نداریم که نیاز کسری برنج را به مرور وارد بازار کنیم که 
این امر به سبب عدم رقابت آسیب می زند.

دبیرانجمن تولیدکنندگان و تامین کنندگان برنج با 
اشاره به تاثیر کمبود برنج خارجی بر بازار برنج ایرانی 
افزود: وقتی بازار از برنج خارجی خالی می شود، این امر 
منجر  به نوسانات قیمت برنج ایرانی می شود. براین 
اساس رویکردها باید تغییر پیدا کند تا آسیب کمتر 
شــود. او با بیان اینکه با آغاز ثبت سفارش و ترخیص 
برنج های رسوبی در گمرک افزایش غیرمنطقی ۵۰ تا 
۱۰۰ درصدی از بین رفت، گفت: در حال حاضر قیمت 
برنج خارجی نسبت به قبل از دوره ممنوعیت ۱۰ درصد 
افزایش یافته است به طوریکه قیمت برنج هندی به ۵۰ 
تا ۶۰ هزارتومان و برنج پاکستانی بالای ۶۰ هزارتومان 
رسیده است. حال امیدواریم از ماه آینده با ورود کالا به 

قیمت های قبل از دوره ممنوعیت برگردیم.

غلامرضا نوری قزلجه، وزیر 
جهــاد کشــاورزی گفت: 
تحت هــر شــرایطی ارز 
ترجیحی کالا های اساسی 
تامین می شــود. با دستور 
رئیس جمهور ارز واردات کالا های اساســی تامین 
شده و هیچ مشــکلی برای تامین کالا های اساسی 
مردم نداریــم. ارز ترجیحی محصولات اساســی 
مورد نیاز سفره مردم مانند گذشته تامین و قیمت 
کالاهای بهره منــد از این ارز بر پایــه نرخ مصوب 

عرضه می شود.
»غلامرضا نوری قزلجه« در ستاد هماهنگی امنیت 
غذایی، اجرای دســتور رییس  جمهور در تثبیت 
سفره مردم از ســوی همه ارکان تولیدی و نظارتی 
وزارت جهاد کشاورزی را لازم دانست و افزود: سفره 
مردم و تولید، هر دو مورد حمایت است و نباید در 

کشاکش ســوداگری ارز دچار بی ثباتی شود. وزیر 
جهاد کشاورزی اظهار داشــت: همه ارز مورد نیاز 
وزارت جهاد کشاورزی در بودجه سال جاری محقق 
شده است و تعادل بازار عرضه محصولات اساسی در 
ماه های پایانی سال برقرار خواهد شد. وی هرگونه 
تغییر در قیمت کالاهای اساسی را دفاع بدون دلیل 
خواند و تصریــح کرد: از اتحادیه ها و تشــکل های 
کشاورزی انتظار می رود، دغدغه دولت در تنظیم 
بازار را مورد توجه قــرار دهند و در مقابل، بازوهای 
پشتیبانی کننده وزارت جهادکشاورزی هم وظیفه 

حمایت از تولید را بیش از گذشته عهده دار شوند.
نوری از اســتان ها و تولیدکنندگان مرغ در تنظیم و 
تامین بازار گوشت مرغ در اجرای ۱۰۰ درصدی برنامه 
جوجه ریزی و مرغ آماده کشتار در آبان ماه تقدیر کرد و 
بر ادامه این روند در ماه های باقیمانده سال تاکید کرد.

وی از مجموعه های پشتیبانی، شرکت پشتیبانی 
امور دام، شــرکت بازرگانی دولتی ایران و سازمان 
مرکزی تعاونی روستایی خواست، برای حمایت از 

تولید، دام و مرغ مازاد تولیدکنندگان را خریداری 
کنند. وزیر جهــاد کشــاورزی در مــورد صدور 
پروانه های کوچک روستایی گفت: دستورالعمل ها 
در معاونت های تخصصی تدوین می شود و روستاها 
با این اقــدام، کارکرد تولیدی خــود را باز خواهند 
یافت و ضمن اشــتغال زایی و افزایش تولید، مسیر 
تامین امنیت غذایی هموار خواهد شد. وی همراهی 
با دولت در تامیــن ناترازی انرژی را دســتور کار 
دستگاه های اجرایی اعلام کرد و گفت: گزارش روند 
صرفه جویی انرژی، ماهانه به دولــت ارایه خواهد 
شد و مزایای حاصل از صرفه جویی در همان واحد 

هزینه می شود.
نوری تکریم مردم و متقاضیــان را از اصول مؤکد 
دولت دانســت و تصریح کرد: برخــورد صحیح با 
مراجعه کنندگان و ارایه خدمت به مردم از الزامات 
قانونی و اخلاقی دستگاه های اجرایی است. بیش از 
٩۵ درصد فعالیت های کشاورزی و تولید به دست 
مردم و بخش خصوصی انجام می شــود و از این رو 

تکریم کشــاورزان، تولیدکنندگان و بهره برداران 
به عنوان تامین کنندگان ســفره مــردم در راس 

برنامه های وزارت جهاد کشاورزی قرار دارد.
وزیر جهاد کشاورزی در نشست ستاد هماهنگی امنیت 
غذایی از عرضه ارز ترجیحی محصولات اساسی مورد 
نیاز سفره مردم و قیمت کالاهای بهره مند از این ارز بر 

پایه نرخ مصوب به روال گذشته خبر داد.
غلامرضا نــوری قزلجه، وزیر جهاد کشــاورزی در 
نشست ســتاد هماهنگی امنیت غذایی اعلام کرد 
که اجرای دستور رئیس جمهوری مبنی بر تثبیت 
سفره مردم، وظیفه ای است که تمامی ارکان تولیدی 
و نظارتی وزارت جهاد کشاورزی باید به آن پایبند 
باشند. او تأکید کرد که حمایت از تولید و سفره مردم 
باید در اولویت قرار گیرد و نباید به دلیل نوسانات 

ارزی دچار بی ثباتی شود.
وزیر جهاد کشاورزی با اشاره به تحقق ارز مورد نیاز 
این وزارتخانه در سال جاری، از ایجاد تعادل در بازار 
محصولات اساســی طی ماه های پایانی سال خبر 
داد. او هرگونه تغییر غیرمنطقی در قیمت کالاهای 
اساسی را غیرقابل توجیه دانســت و از اتحادیه ها 
و تشکل های کشاورزی خواســت که دغدغه های 
دولت در تنظیم بازار را جــدی بگیرند. در مقابل، 
دستگاه های پشتیبانی کننده وزارت نیز باید حمایت 

از تولید را بیش از گذشته تقویت کنند.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

مشکلی برای تامین کالا های اساسی مردم نداریم 

تامین ارز ترجیحی کالاهای اساسی
قیمتبرخیخودروهایوارداتیکاهشمییابد

ثبتسفارش۲۰۰هزارتنبرنجتاپایانسال

اگهی اختصاصی موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی برابر ماده ۳ و ماده ۱۳تعیین تکلیف

برابر رای شــماره ۱۴۰۳۶۰۳۱۲۰۰۱۰۱۱۱۷۶ هیئت موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مســتقر در واحد ثبتی تصرفات مالکانه بلامعارض کلاسه 
۱۴۰۳۱۱۴۴۱۲۰۰۱۰۰۰۳۱۸ تقاضای آقای مجید گودرزی نیا به شماره شناسنامه ۲۰۵۲ و کد ملی 
۲۱۳۱۷۲۰٩۲۸ صادره از گرگان فرزند علی جان در ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده 
است بمساحت: ۲۳٩.۳۴ متر مربع از پلاک شماره ۱۲۷- اصلی واقع در اراضی کریان بخش دو حوزه 
ثبت گرگان طبق رای صادره حکایت از انتقال ملک از مالک رسمی به متقاضی دارد لذا به منظور اطلاع 
عموم مراتب در دو نوبت به فاصله پانزده روز آگهی میشود از این رو اشخاصی که نسبت به صدور سند 
مالکیت متقاضی اعتراض داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی بمدت دو ماه اعتراض خود 
را با ذکر شماره پرونده به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یکماه از تاریخ تسلیم اعتراض 

به مرجع ثبتی دادخواست خود را به مرجع ذیصلاح قضائی تقدیم نماید
تاریخ انتشار نوبت اول : ۲۴/۱۴۰۳/۰٩ 
تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۳/۱۰/۰٩ 

مهدی شاه مهری
سرپرست اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک گرگان 

شناسه آگهی ۱۸۴۳۸۰۶

آگهی اختصاصی موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای 
فاقد سند رسمی برابر ماده ۳ و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف

برابر رای شماره ۱۳۰۳۶۰۳۱۲۰۰۱۰۱۱۱۷۷ هیئت موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی تصرفات مالکانه بلامعارض 
کلاسه ۱۴۰۳۱۱۴۴۱۲۰۰۱۰۰۰۳۱٩ تقاضای آقای مجید گودرزی نیا به شماره شناسنامه 
۲۰۵۲ و کد ملی ۲۱۲۱۷۲۰٩۲۸ صادره از گرگان فرزند علی جان در ششدانگ یک قطعه 
زمین که در آن احداث بنا شده است بمساحت: ۴۲۴.۳۳ متر مربع از پلاک شماره ۱۲۷- اصلی 
واقع در اراضی کریان بخش دو حوزه ثبت گرگان طبق رای صادره حکایت از انتقال ملک از 
مالک رسمی به متقاضی دارد. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله پانزده روز 
اگهی میشود از این رو اشخاصی که نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراض داشته 
باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی بمدت دو ماه اعتراض خود را با ذکر شماره پرونده 
به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یکماه از تاریخ تسلیم اعتراض به مرجع ثبتی 

دادخواست خود را به مرجع ذیصلاح قضایی تقدیم نماید. 
تاریخ انتشار نوبت اول: ۲۴/۱۴۰۳/۰٩ 
تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۳/۱۰/۰٩ 

مهدی شاه مهری 
سرپرست اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک گرگان

شناسه آگهی ۱۸۴۳۸۰٩

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آیین نامه قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 
برابر رای هیات به شــماره ۱۳۵۰٩ / ۱۴۰۳ مورخ ۱۴۰۳/۰۵/۲۲ 
هیــات موضوع قانــون تعیین تکلیــف وضعیت ثبتــی اراضی و 
ســاختمانهای فاقد سند رســمی در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک 
بهشــهر تصرفات مالکانه بلا معارض متقاضی آقای کریم قدرتی 
فرزند شــعبان در ششــدانگ یک قطعه زمین با بنای احداثی به 
مساحت ۳٩۵٫۳۵ متر مربع بشماره کلاسه ۱۴۰۳/۵۴۳ قسمتی 
از پلاک ۱۰۸ فرعی از ۳۱ اصلی واقع در اراضی فراش محله بخش 
۱۷ ثبت بهشهر مستند مالکیت خریداری شده مع الواسطه از مالک 
رسمی حبیب اله ملکپور به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت 
به فاصله ۱۵ روز آگهی میشود در صورتیکه اشخاص نسبت به صدور 
سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشــند میتوانند از تاریخ 
انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم 
و پس از اخذ رســید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض 
دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند بدیهی است در 
صورت انقضاء مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند 

مالکیت صادر خواهد شد. 
تاریخ انتشار نوبت اول : ۲۴/۱۴۰۳/۰٩ 
تاریخ انتشار نوبت دوم : ۱۴۰۳/۱۰/۰۸ 

محمد حسن صادقی 
رئیس اداره ثبت اسناد و املاک بهشهر 

شناسه آگهی ۱۸۴۲۸۳۰

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 

برابر رای شماره ۱۴۰۳۶۰۳۱۰۰۱۶۰۱۱۰۳٩ هیات اول موضوع 
قانون تعییــن تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد 
سند رسمی مســتقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک محمودآباد 
تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای خانم سیده لیلا حسینی 
فرزند سیدرحیم بشماره شناسنامه ۲۳۰ صادره از محمود آباد در 
ششدانگ یک قطعه زمین با بنای احداثی به مساحت ۳۳۴.۳۵ متر 
مربع پلاک ۱۳۲٩ فرعی از ۱۵ اصلی بخش ۱۰ واقع در تلیکســر 
خریداری از مالک رسمی آقای موسی اسفندیاری محرز گردیده 
اســت. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ 
روز آگهی می شود در صورتی که اشــخاص نسبت به صدور سند 
مالکیت متقاضی اعتراضی داشــته باشند میتوانند از تاریخ انتشار 
اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تســلیم و 
پس از اخذ ،رســید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم ،اعتراض 
دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در 
صورت انقضای مدت مذکور و عــدم وصول اعتراض طبق مقررات 

سند مالکیت صادر خواهد شد. 
تاریخ انتشار نوبت اول : ۲۴/٩/۱۴۰۳ 
تاریخ انتشار نوبت دوم : ٩/۱۴۰۳/۱۰ 

مهدی آزاد 
رئیس ثبت اسناد و املاک

شناسه آگهی ۱۸۴۴۵۱٩

آگهی قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی حوزه ثبتی قائم شهر 
نظر به دستور مواد ۱ و ۳ قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مصوب ۱۳٩۰/٩/۲۰ املاک متقاضیانی که در هیات موضوع ماده یک قانون مذکور مستقر در واحد ثبتی قائم شهر مورد رسیدگی و 

تصرفات مالکانه و بلا معارض آنان محرز و رای لازم صادر گردیده جهت اطلاع عموم به شرح ذیل آگهی می گردد : 
املاک متقاضیان واقع در قریه پائین تالارپشت پلاک ۴۳ اصلی بخش ۱۶ 

۵۸۲ فرعی بنام آقای حمزه میر حیدری نظری نسبت به دو دانگ مشاع از ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده است که مقدار ۲۳٫۷۵سیر مشاع از ۲۴۰ سیر ششدانگ از کل عرصه موقوفه می باشد ))کاربری صنعتی 
کارگاهی( به مساحت ۱۵۲ متر مربع خریداری مع الواسطه از آقای محمد ابراهیم احمد پور مالک رسمی. 

۵۸۲ فرعی بنام آقای امیر مجاهد ترکمان زاده نسبت به دو دانگ مشاع از ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده است که مقدار ۲۳٫۷۵ سیر مشاع از ۲۴۰ سیر ششدانگ از کل عرصه موقوفه می باشد ))کاربری صنعتی 
کارگاهی(( به مساحت ۱۵۲ متر مربع خریداری مع الواسطه از آقای محمد ابراهیم احمد مالک پور رسمی 

۵۸۲ فرعی بنام خانم شیما میر حیدری نظری نسبت به دو دانگ مشاع از ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده است که مقدار ۲۳٫۷۵ سیر مشاع از ۲۴۰ سیر ششدانگ از کل عرصه موقوفه می باشد کاربری صنعتی 
کارگاهی به مساحت ۱۵۲ متر مربع خریداری مع الواسطه از آقای محمد ابراهیم احمد پور مالک  رسمی

لذا به موجب ماده ۳ قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و ماده ۱۳ آئین نامه مربوطه در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز از طریق این روزنامه محلی / کثیرالانتشار در شهرها منتشر و در روستاها علاوه بر 
انتشار آگهی رای هیات الصاق تا در صورتیکه اشخاص ذینفع به آرای اعلام شده اعتراض داشته باشند باید از تاریخ انتشار اولین آگهی و در روستاها از تاریخ الصاق در محل تا دو ماه اعتراض خود را به اداره ثبت محل وقوع ملک تسلیم 
و رسید اخذ نمایند. معترض باید ظرف یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل نماید و گواهی تقدیم دادخواست به اداره ثبت محل تحویل دهد که در این صورت اقدامات ثبت موکول به 
ارائه حکم قطعی دادگاه است و در صورتی که اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد یا معترض گواهی تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به صدور سند مالکیت مینماید و صدور سند مالکیت مانع 
از مراجعه متضرر به دادگاه نیست .بدیهی است برابر ماده ۱۳ آئین نامه مذکور در مورد قسمتی از املاکی که قبلا اظهار نامه ثبتی پذیرفته نشده واحد ثبتی با رای هیات پس از تنظیم اظهارنامه حاوی تحدید ،حدود مراتب را در اولین 

آگهی نوبتی و تحدید حدود به صورت همزمان باطلاع عموم میرساند و نسبت به املاک در جریان ثبت و فاقد سابقه تحدید حدود واحد ثبتی آگهی تحدید حدود را به صورت اختصاصی منتشر می نماید. 
تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۳/۰٩/۲۴   تاریخ انتشار نوبت دوم : ۱۴۰۳/۱۰/۰٩ 

مرتضی قاسم پور ، رئیس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان قائم شهر 
شناسه اگهی ۱۸۴۶۴٩۸

آگهی قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی حوزه ثبتی قائم شهر 
نظر به دستور مواد ۱ و ۳ قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مصوب ۱۳٩۰/٩/۲۰ املاک 

متقاضیانی که در هیات موضوع ماده یک قانون مذکور مستقر در واحد ثبتی قائم شهر مورد رسیدگی و تصرفات مالکانه معارض آنان محرز و رای لازم صادر گردیده جهت اطلاع عموم به شرح ذیل 
آگهی می گردد : 

املاک متقاضیان واقع در قریه شهرودکلا پلاک ۴۰ اصلی بخش ۱۶ 
۱۵۸ فرعی بنام خانم فاطمه جلیلی نژاد نسبت به ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی که مقدار ۲۳,۱۲۵ سیر مشاع از ۲۴۰ سیر ششدانگ عرصه وقف میباشد به مساحت ۴۴۳٫۳۱ متر مربع خریداری 

بدون واسطه از آقای فرزاد جانی پور مالک رسمی 
لذا به موجب ماده ۳ قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و ماده ۱۳ آئین نامه مربوطه این آگهی در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز از طریق این روزنامه محلی / کثیرالانتشار 
در شهرها منتشر و در روستاها علاوه بر انتشار آگهی رای هیات الصاق تا در صورتیکه اشخاص ذینفع به آرای اعلام شده اعتراض داشته باشند باید از تاریخ انتشار اولین آگهی و در روستاها از تاریخ الصاق 
در محل تا دو ماه اعتراض خود را به اداره ثبت محل وقوع ملک تسلیم و رسید اخذ نمایند معترض باید ظرف یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل نماید و 
گواهی تقدیم دادخواست به اداره ثبت محل تحویل دهد که در این صورت اقدامات ثبت موکول به ارائه حکم قطعی دادگاه است و در صورتی که اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد یا معترض گواهی 
تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به صدور سند مالکیت می نماید و صدور سند مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نیست بدیهی است برابر ماده ۱۳ آئین نامه 
مذکور در مورد قسمتی از املاکی که قبلا اظهار نامه ثبتی پذیرفته نشده واحد ثبتی با رای هیات پس از تنظیم اظهارنامه حاوی تحدید ،حدود مراتب را در اولین آگهی نوبتی و تحدید حدود به صورت 

همزمان باطلاع عموم میرساند و نسبت به املاک در جریان ثبت و فاقد سابقه تحدید حدود واحد ثبتی آگهی تحدید حدود را به صورت اختصاصی منتشر می نماید. 
تاریخ انتشار نوبت اول: ۲۴/۱۴۰۳/۰٩ 
تاریخ انتشار نوبت دوم : ۱۴۰۳/۱۰/۰٩ 

مرتضی قاسم پور 
رئیس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان قائم شهر 

شناسه آگهی ۱۸۴۶۵۶۱
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فناوری و 
اطلاعات

تحول دیجیتال در گرو تغییر و بازنگری فرایندها است
رئیس سازمان نظام صنفی رایانه ای گفت: بزرگ ترین چالش در مسیر تحول دیجیتال، 
تغییر و بازنگری در فرایندها است و بخش خصوصی می تواند در این بخش به دستگاه های 
دولتی و سنتی کمک کند. به گزارش خبرنگار اقتصادی ایرنا، »علی حکیم جوادی« رئیس 
سازمان نظام صنفی رایانه ای کشور ) نصر( صبح روز دوشنبه در همایش »افق آینده، تحول 
دیجیتال« گفت: از دهه ۱۹۸۰ میلادی به بعد که ابزارهای فناوری اطلاعات وارد حوزه های 
مختلف و عمومی کشورها شد، مورد توجه ویژه قرار گرفت؛ امروز مسئله استفاده از ابزارهای 

فناوری اطلاعات در راستای تحول یک سازمان و دستگاه است.
وی تاکید کرد: شاید اگر پنج سال دیگر نگاه کنیم شاهد خواهیم بود که بسیاری از دستگاه ها 
به شکل شبانه روزی و با نیروی کار کمتر کار کنند. بخش خصوصی در دنیا تا پایان ۲۰۲۳ 
میلادی بیشتر از ۲.۶ تریلیون دلار هزینه کرده اند. حکیم جوادی تاکید کرد: هیچگاه در 
خدمات عمومی دولت رقابتی در جهت هوشمندسازی نبوده ایم اما باید دانست با خدماتی 
که ارائه می کنیم شاهد سرویس های جدیدی که برای مردم ایجاد رفاه می کند خواهیم بود. 
بنده اینطور فکر نمی کنم. وی درباره چالش های حوزه تحول که بخش دولتی به تنهایی 
نمی تواند انجام دهد، گفت: سازمان های سنتی ما رغبتی به تحول ندارند و حاضر نیستند 
هیچکدام از قوانین موجود را تغییر دهند. رئیس سازمان نظام صنفی رایانه ای تصریح کرد: 
بخش دولتی به تنهایی نمی تواند این تحول را ایجاد کند. بزرگ ترین معضل ما در تحول 
بحث استعداد است که در بخش دولتی این افراد با استعداد کم شده اند و باید از بیرون جذب 

این بخش شوند. در این بخش نیز باید از بخش خصوصی استفاده کرد.
رئیس سازمان نصر افزود: سازمان نصر ۲۰ هزار عضو دارد که می توان از این اعضا برای کمک 
به دولت استفاده کرد. اکنون در استان تهران بیش از ۳۵ کمیسیون تخصصی تشکیل شده 
که هر کدام می توانند با دولت همکاری کنند. بزرگ ترین چالش ما در تحول دیجیتال تغییر 

و بازنگری در فرایندها است و ما برای کمک در این بخش اعلام آمادگی می کنیم.

ارائه خدمات پستی با تعرفه مناسب تر در فضای رقابتی
مدیرکل دفتر نظارت بر خدمات پستی و دفاتر پیشخوان خدمات رگولاتور ضمن تاکید 
بر ارائه خدمات با تعرفه مناسب تر در فضای رقابتی سالم گفت که دارندگان پروانه تلاش 
می کنند برای حفظ بقا در بازار، خود را با نیاز مشتریان تنظیم کرده و کیفیت خدمات خود 
را ارتقاء دهند. شهرام حی شاد - مدیرکل دفتر نظارت بر خدمات پستی و دفاتر پیشخوان 
خدمات رگولاتوری- اظهار کرد: علاوه بر شــرکت ملی پست که امور مربوط به خدمات 
حاکمیتی پستی )خدمات پایه( را بر عهده دارد، سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی 
در راستای اجرای سیاستهای کلی اصل ۴۴ قانون اساسی برای واگذاری خدمات دولتی به 
بخش خصوصی، به منظور ایجاد فضای رقابتی سالم و دسترسی آسانتر مردم به خدمات 

پستی متنوع و با کیفیت، به دو اپراتور سراسری در سال ۱۳۹۶ پروانه فعالیت اعطا کرد.
وی با اشاره به آزادسازی پروانه ارائه خدمات پستی بر اساس مصوبه ۱-۳۲۲ کمیسیون 
تنظیم مقررات ارتباطات و اعطای پروانه به سایر متقاضیان اظهار کرد: دارندگان پروانه 
پستی در مجموع بیش از ۲۰۰۰ نمایندگی مستقل در سراسر کشور دارند که با استفاده 

از ظرفیت دفاتر پیشخوان خدمات دولت زمینه رونق صنعت پست را فراهم کرده است.
حی شاد تصریح کرد: در پی ساماندهی بخش پست در رگولاتوری و ورود بازیگران مختلف 
در این عرصه و ایجاد فضای رقابتی، دارندگان پروانه تلاش می کنند برای حفظ بقا در بازار، 
خود را با نیاز مشتریان تنظیم کرده و در حوزه مشتری مداری، ایفای تعهدات به مشتریان، 
کیفیت خدمات خود را ارتقاء دهند. وی با تاکید بر ارائه خدمات با تعرفه مناسب تر در فضای 
رقابتی سالم گفت: سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی نیز نظارت بر خدمات پستی 
را با شاخص های رضایت مشتری، گستره فعالیت، سرعت سیر مرسولات و توزیع موفق 
به صورت مستمر انجام می دهد تا در چارچوب تعهدات دارندگان پروانه، خدمات پستی با 
کیفیت مناسب به مردم ارائه شود.  مدیرکل دفتر نظارت بر خدمات پستی و دفاتر پیشخوان 
خدمات رگولاتوری گفت: در حال حاضر ۱۷ اپراتور پستی با دریافت پروانه از رگولاتوری در 

حوزه پست داخلی و بین الملل در کشور فعالیت می کنند.

شرکت ۲۷۸ دانش بنیان در ایران ساخت دوازدهم 
معاون توســعه اقتصاد دانش بنیان معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت 
جمهوری از شرکت ۲۷۸ شرکت دانش بنیان و عرضه بیش از ۱۰ هزار و ۸۵ نمونه محصول در 
دوازدهمین نمایشگاه ایران ساخت خبر داد. به گزارش خبرنگار گروه علمی ایرنا، رضا بخشی 
آنی افزود: این مجموعه های دانش بنیان، ایجاد اشتغال پایدار برای حدود ۷۲۰۰ نفر که عمده 
آن ها افراد تحصیل کرده هستند را به ارمغان آورده اند. وی با اشاره به برنامه توسعه با محصولات 
شرکت های دانش بنیان و فناور در حوزه تجهیزات مواد آزمایشگاهی و تست و آزمون پیشرفته، 
تاکید کرد: بیشترین تمرکز در دوره دوازدهم ایران ساخت، بر حوزه تجهیزات تست و آزمون 
پیشرفته، جهت گسترش بازار شرکت ها به بخش صنعت و توسعه بازار صادراتی خواهد بود. 
به گفته وی، میزان فروش محصولات دانش بنیان ایران ساخت با ۳۵ درصد حمایت معاونت 
علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان در ۱۱ دوره قبلی برگزاری نمایشگاه ایران ساخت، بیش 
از ۱۹۹۴ میلیارد تومان بوده است. بخشی آنی، برگزاری نمایشگاه ایران ساخت را نقطه عطفی 
به منظور توسعه و گسترش همکاری ها، تعاملات بین المللی و تقویت هر چه بیشتر جایگاه 

ایران در عرصه نوآوری و فناوری صنعت تجهیزات آزمایشگاهی دانست.
وی هدف اصلی از برگزاری نمایشــگاه ایران ســاخت را توســعه همکاری های تجاری 
بین المللی و معرفی مناســب توانمندی ها و ظرفیت های فناوران فعال در شرکت های 
ایرانی به ویژه دانش بنیان ها عنوان کرد. بخشــی آنی، برگزاری دوازدهمین نمایشــگاه 
ایران ساخت را فضایی مناسب برای نمایش قابلیت و توانمندی های فناوران و پل ارتباطی 
برای ورود محصولات دانش بنیان ایران به بازارهای جدید دنیا ارزیابی و تاکید کرد: تمرکز 
معاونت علمی در برگزاری نمایشگاه ایران ساخت، تقویت هرچه بیشتر روابط اقتصادی با 
کشورهای دنیا با نمایش و صادرات محصولات پیشرفته و نوآورانه طراحی و ساخته شده 
توسط فناوران کشورمان و البته ایجاد یک فرصت رقابت با تولیدکنندگان عرصه بین المللی 
و تقویت هر چه بیشتر جایگاه فناوران ایران است. معاون توسعه اقتصاد دانش بنیان معاونت 
علمی ریاست جمهوری ادامه داد: در دوازدهمین نمایشگاه تجهیزات و مواد آزمایشگاهی 
و تست و آزمون پیشرفته ایران ساخت، مهمانانی از کشورهای ازبکستان، عراق، افغانستان، 
ارمنستان و سوریه حضور خواهند داشت، ضمن اینکه نمایندگانی از کشورهای روسیه، 
بلاروس و پاکستان نیز برای حضور در این رویداد اعلام آمادگی کرده اند. رئیس دوازدهمین 
نمایشگاه ایران ساخت همچنین از رونمایی از ۱۱ محصول دانش بنیان در دوازدهمین 
نمایشگاه ایران ساخت خبرداد و افزود: این محصولات مراحل آزمایش و استفاده سازی آن 
انجام شده و محصولاتی؛ همچون سامانه رادیو گرافی، دوربین فراطیفی و سامانه جراحی 
هوشمند شبیه ساز هستند. معاونت علمی بخشی از هزینه خرید محصولات  دانش بنیان 
را برای مراکز آموزشی و تحقیقاتی تامین خواهد کرد و به صورت میانگین ۳۰ درصد یارانه 
خرید به مراکز علمی و تحقیقاتی کشور پرداخت می شــود. وی در ارتباط با گروه بندی 
نمایشگاه بر اساس گروه های کالایی در دوازدهمین نمایشگاه ایران ساخت افزود: نفت، گاز 
و پتروشیمی، برق، الکترونیک، نرم افزار و شبیه ساز، مکانیک، شیمی و متالوژی، کشاورزی 
و محیط زیست، فیزیک پایه، تجهیزات عمومی و آزمایشگاهی، تجهیزات و ماشین آلات در 
حوزه فناوری های راهبردی، مهندسی پزشکی و زیست مواد، مواد آزمایشگاه، تجهیزات 
آموزشی با فناوری مناسب، تجهیزات حوزه تست و آزمون صنعتی و ارائه کنندگان خدمات 
کالیبراسیون و عمران و ساختمان از جمله این گروه ها در نمایشگاه ایران ساخت هستند.  
بخشی آنی در ارتباط با خدمات پس از فروش محصولات ارائه شده در دوازدهمین نمایشگاه 
ایران ساخت تصریح کرد: ۳۰ درصد یارانه خرید تجهیزات از نمایشگاه ایران ساخت مشروط 
به ارائه خدمات پس از فروش است و  به واسطه کارگزاران و صندوق های پژوهش و فناوری 

تضامین لازم به منظور ارائه خدمات پس از فروش از شرکت ها دریافت می شود.
به گفته معاون توســعه اقتصاد دانش بنیان معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری، در صورتی که یک مجموعه و شــرکت دانش بنیان از تعهدات خود 
 در قبال فــروش و خدمات و تعمیرات ســر باز زند، تضامین از جهــت حقوقی و قانونی 

به اجرا گذاشته خواهد شد.

اخبار

وزیــر ارتباطــات و فناوری 
اطلاعات با اشاره به جزیره ای 
شدن سامانه ها در دستگاه های 
اجرایی گفت: در دستگاه های 
توســعه  شــاهد  مختلــف 
سامانه هایی هستیم که به صورت جزیره ای کار می کنند. 
امیدوارم با برقراری ارتباط بین این دســتگاه ها، دولت 

الکترونیکی محقق شود.
»ستار هاشمی« در حاشــیه مراسم »تحول دیجیتال و 
افق آینده« در جمع خبرنگاران با تاکید بر اینکه برنامه 
تحول دیجیتال وزارت ارتباطات هنوز نهایی نشده است، 
افزود: این وزارتخانه به طور قطع باید در این مسیر پیشرو 
باشد تا بتواند چراغ راهی برای بقیه دستگاه ها شود. وی 
درباره تحقق دولت هوشمند گفت: جلسات متعددی با 
سازمان برنامه و بودجه برگزار کردیم تا با همکاری بین 
دستگاهی، دولت الکترونیکی و دولت هوشمند با شتاب 

بیشتری دنبال شود.
هاشمی خاطرنشان کرد: دولت الکترونیک پیچیدگی های 
زیادی دارد و در برنامه هفتم توسعه نیز تکالیف متعددی 
برای دستگاه ها در نظر گرفته شده است. از سوی دیگر 
قانون مدیریت داده ها و اطلاعات ملــی نیز می تواند به 
توســعه دولت الکترونیکی کمک کند. وی درباره عدم 
تمایل دستگاه ها برای اشتراک گذاری داده ها، گفت: به 
اشتراک گذاری داده ها و خدمات دستگاه های مختلف، 
یک تکلیف قانونی است. البته برخی دستگاه ها داده های 
کاملی ندارند و این یکی از موضوعاتی اســت که باید به 

آن توجه شود.
وزیر ارتباطات تاکید کرد: وزارت ارتباطات پیگیر بحث 
به روزرسانی داده ها و به اشــتراک گذاری آن هاست تا از 
این طریق برای کشور ارزش افزوده  تولید شود. تحقق این 
هدف ساده نیست اما آن را به عنوان یکی از اولویت های 

جدی دولت چهاردهم و وزارتخانه دنبال می کنم.
وی همچنین درباره افزایش کیفیت اینترنت بیان داشت: 

عوامل مختلفی در ارتقای کیفیت اینترنت دخیل هستند 
که یکی از آنها زیرساخت شبکه انتقال است که در برخی 
از نقاط و شبکه های مخابراتی به مرز اشباع رسیده است. 
این نقاط شناسایی شده و رفع مشکل آنها در دستور کار 

قرار گرفته است.
هاشــمی تصریح کرد: علاوه بر آن در برخی نقاط کشور 
دچار اشباع فرکانسی هســتیم، زیرا ۷۰ درصد ترافیک 
کشور روی شبکه سیار اســت. توسعه زیرساخت شبکه 
فیبر نوری از یک سمت و اســتفاده از فناوری های نوین 
مانند اینترنت نسل پنجم را به صورت جدی تری دنبال 
می کنیم و امیدواریم بتوانیــم کیفیت ارتباطات را ارتقا 

دهیم.
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت: تحول دیجیتال، 
یک پروژه نیست، یک چرخه بهبود مستمر است. تحول 
یعنی »تغییر« کــه در کلام ســاده و در عمل پیچیده 
است. »ستار هاشمی« گفت: عدد ۳ عددی است که ما 
در بسیاری از جاها می بینیم؛ مثلث جذابیت خاصی در 
متون مهندســی دارد. در بحث امنیت زمانی که نگاهی 
می کنیم می بینیم که سه ضلع محرمانگی، یکپارچگی 
و دسترس پذیری است که در کنار یکدیگر موضوعیت 

پیدا می کند.
وی ادامه داد: تحول دیجیتال نیز سه ضلع افراد، فرایند 
و ابــزار دارد. مبحث دیگر دولت الکترونیک اســت که 
حداقل سه ضلع مهم مردم، تعیین تکلیف کسب وکارها 

و موقعیت افراد است.
هاشمی افزود: در بحث تحول دیجیتال باید دید وضعیت 
سه ضلع چیست. و ضعیت ضلع »افراد« چگونه است؟ در 
چند دستگاه معاونت فناوری، هوشمندسازی یا عناوین 
معادل آن را داریم؟ مهم اســت که افراد در دستگاه ها 
جایگاهی داشــته باشــند که بتوانند حرف های خود 
درباره تحول دیجیتال به گوش مدیــران و گوش های 

شنوا برسانند.
وزیر ارتباطات درباره ضلــع دوم تحول دیجیتال، یعنی 
»فرایندها« گفــت: اگر بلوغ فرایندها در دســتگاه ها را 
ارزیابی کنیم شــاید آمارها خیلی مناسب نباشد. در هر 
دستگاهی آنقدر سامانه وجود دارد که حتی اسامی آن ها 

را نمی توان بخاطر ســپرد. طبیعی است وقتی وضعیت 
دستگاه ها و سامانه های ما اینگونه باشد دولت الکترونیک 
در زندگی مردم جایگاه خود را باز نمی کند. دســتگاه ها 
دارای نقص در »داده ها« هستند که باید به شکل بخشی 

این داده ها را تکمیل کرد.
هاشــمی گفت: اگر بخواهیم دولت الکترونیک شــکل 
بگیرد، باید هویت بخشــی دیجیتال به افراد را مدنظر 
قرار بدهیــم. در این بخــش اقدامــات خوبی صورت 
گرفته و مقبول اســت. بخــش بعدی تعییــن تکلیف 
کســب وکارها هســتند، این ها چندین متولــی دارند. 
بخــش بعــدی »موقعیت« اســت. متولــی موقعیت 
 افراد کجاســت؟ اراضی کشــور؟ پروژه جی نف؟ اصلا 

مشخص نیست.
هاشــمی افزود: تمام این ها را باید آسیب شناسی کنیم 
و باید احــکام ذیل مــاده ۱۰۷ برنامه هفتــم را جدی 
بگیرید. کار سختی اســت اما باید به آن توجه ویژه کرد. 
تلاش هایی در این زمینه ها انجام شــده اما مردم آن ها 
را احســاس نمی کنند. وزیر ارتباطات گفت: از دوستان 
خود خواهش می کنم که بحث تحــول دیجیتال را در 
دســتگاه های خود نشــر دهند و درباره آن صحبت و 
تاکیــد کنند که این یــک تکلیف قانونی اســت. طرح 

 تحول دیجیتــال دســتگاه ها باید در هیــات وزیران 
مصوب شود.

هاشمی گفت: با نگاه رو به آینده باید بگویم چالشی که 
پیش رو داریم این اســت که دستگاه ها تلاش می کنند 
خدمات خود را غیرحضوری کنند اما عدم همکاری دیگر 
دستگاه ها مانع از این اتفاق مهم می شود و هرقدر بیشتر 
تلاش کنند بدهکارتر می شوند. تفاوت دولت الکترونیک 
و دولت هوشمند این است که اولی سعی می کند کاغذ 
را حــذف کند و دومــی در صدد حذف عامل انســانی 
اســت؛ اما اکنون این اتفاق رخ داده اســت؟ سیستم ها 
 را باید به ســمت فرایند محور شــدن ببریم نه کارتابل 

محور بودن.
وزیر ارتباطات تصریح کــرد: اتفاقی که هوش مصنوعی 
در حوزه اشــتغال رقم می زند، بسیار عجیب است. یک 
زمانی می گفتیم رشد فناوری به ضرر هر کسی باشد به 
ضرر افراد فعال در حوزه فناوری نیست اما اتفاقی که رخ 
می دهد این است در این بخش به قول معروف »چاقو دارد 
دسته خود را می برد«. مدل های خلاق هوش مصنوعی 
اکنون می تواند کد بنویسید و سیر فناوری به سمتی است 
که خیلی دور از ذهن نیست که به زودی این مشاغل را 

تحت تاثیر قرار دهد.

وزیر ارتباطات اعلام کرد:

تحقق دولت الکترونیکی با هم افزایی دستگاه ها
News kasbokar@gmail.com

رئیس سازمان فناوری اطلاعات ایران گفت: تنها راه حل 
برطرف کردن چالش های کشور، استفاده از ابزارهای فناوری 
اطلاعات است و اگر کسی با این مبحث مقابله کند، محکوم 
به شکست است. »محمدمحسن صدر« در همایش »افق 
آینده، تحول دیجیتال« که در وزارت ارتباطات و فناوری 
اطلاعات برگزار شد، گفت: ما امروز میزبان روسای مراکز 
فناوری اطلاعات دســتگاه های اجــرای وزارت خانه های 
مختلف هستیم تا با ماموریت هایی که در احکام برنامه هفتم 

توسعه برعهده ما سپرده شده است آشنا شویم.
وی افزود: کسانی که در این حوزه فعال هستند سفیران 
وزارت ارتباطات هســتند و اولین هــدف ما هم افزایی 
بیشتر بود. خیلی وارد تعاریف نمی شوم اما نکته مبرهنی 
که وجود دارد این است که اکنون تنها راه حل برطرف 

کردن مشکلات و چالش های کشور استفاده از فناوری 
اطلاعات اســت و اگر کســی با این مبحث مقابله کند 
محکوم به شکست اســت. این صرفا مختص کشور ما 

نیست و در تمام جهان به این مسئله اذعان دارند.
صدر افزود: باید دید شــکل گیری ســازمان های نوین 
مبتنی بر فناوری اطلاعات در دستگاه های انجام شده 
اســت یا نه؟ برای رفاه مردم چه کرده ایم؟ هر مسئولی 
باید در دســتگاه خود این ســوالات را بپرسد. یکی از 
مشکلات ما این است که برخی مسئولان درباره هوش 
مصنوعی صحبــت می کنند اما نمی داننــد که از این 

فناوری باید چطور استفاده کنند.
معاون وزیر ارتباطات افزود: برای کم کردن زحمت مردم 
نیاز به استفاده از فناوری اطلاعات داریم. زمانی موفق 

می شویم که بخشی نگر نباشیم در همگی با هم پیش 
برویم. وقتی در حوزه ابزارهای نوین صحبت می کنیم 
باید متحدالفکر باشیم. اگر به این نقطه رسیدیم مردم 

نتیجه آن را می بینند.
صدر تصریح کرد: وزارت ارتباطات یک وزارت قطع کن 
و وصل کن نیست. یک وزارتخانه زیربنایی است و باید 
زیرساخت کشور را تامین کند. باید این را درک و سپس 
برای آن راهبر مشخص کنیم. بخش اعظمی از تکالیف 
وزارت ارتباطات در ســازمان فناوری اطلاعات است و 
برای تحقق آن به همراهی تمامی دستگاه ها نیاز داریم.

»احســان کیانخواه« دبیر شــورای اجرایــی فناوری 
اطلاعات نیز در ادامه افزود: در تحــول دیجیتال باید 
سازمان هایی با فرایندها و تصورات جدید شکل بگیرد. 

باید دید ما چقدر آمادگی داریم. نکته مهم این است که 
تحول بدون »غایت« معنا ندارد و باید بدانیم که در این 

مسیر به کجا قرار است برویم.
وی افزود: زمانی که درباره طرح های هوشمندســازی 
صحبت می کنیم باید به عناصری مانند انگیزه و هدف، 

حکمرانی، سرمایه انسانی، فرایند توجه ویژه کنیم.
کیانخواه افزود: در بند ج ماده ۱۰۷ قانون برنامه هفتم 
پیشــرفت به نکاتی در جهت هوشمندسازی خدمات، 
حذف عامل انسانی و اســتعلامات کاغذی اشاره شده 
که باید در جهت دســتیابی بــه آن بایــد ارتقاء فنی 
پنجــره خدمات، پایــگاه شناســنامه خدمات چرخه 
هوشمندسازی، ارزشیابی مســتمر و کمیته راهبری و 

نظارت را مدنظر قرار داد.

۲۰۲۳ میلادی رکورد گرمترین سال زمین درتاریخ را 
شکست و اکنون محققان مطمئن هستند ۲۰۲۴ این 
عنوان را از آن خود خواهــد کرد و دمای جهان بیش از 

۱.۵ درجه سانتیگراد گرم می شود.
به گزارش مهر بــه نقل از اسمیتســونیان مگ، طبق 
گزارش »ســرویس تغییــرات آب وهوایی کوپرنیک« 
)C۳S(، یک گروه تحقیقاتــی اروپایی که دمای جهان 
را رصد می کند، نوامبر ۲۰۲۴ میلادی، دومین نوامبر 
گرم تاریخ پس از ۲۰۲۳ بوده است. میزان گرمای این 
ماه در هر ۲ سال متوسط دمای تاریخی در چنین بازه 
ای از سال را شکســت داده اند. نوامبر ۲۰۲۴ میلادی 

۰.۷۳ درجه سانتیگراد گرمتر از متوسط دمای این ماه 
در بازه ۱۹۹۱ تا ۲۰۲۰ میلادی و ۱.۶۲ درجه سانتیگراد 
بالاتر از متوســط نوامبر قبل از صنعتی شدن زمین در 

بازه ۱۸۵۰ تا ۱۹۰۰ بود.
در گزارش C۳S آمده است: در حالیکه یک ماه تا پایان 
۲۰۲۴ میلادی باقی مانده، به طور حتم می توان گفت 
۲۰۲۴ میلادی گرمتر از ۲۰۲۳ بوده و بنابراین گرمترین 
سال تاریخ به حســاب می آید. اکنون به نظر می رسد 
حفظ دمای جهان کمتر از ۱.۵ درجه سانتیگراد بالاتر 
از متوسط دمای زمین قبل از صنعتی شدن آن )طبق 

توافقنامه پاریس( غیرمحتمل است.

با توجه به دمای نوامبر، ۲۰۲۴ میلادی نخستین سالی 
خواهد بود که دمای آن بیش از ۱.۵ درجه ســانتیگراد 
خواهد بود زیرا دمای ۲۰۲۳ فقط ۰.۰۲ درجه کمتر از 

این نشانگر بود.
یکی از دلایل افزایش بی ســابقه دمای هوا در ســال 
گذشــته میلادی رویداد ال نینو بود که به تجمیع آب 
های گرم در مناطق اســتوایی اقیانوس آرام منجر شد 
و در نتیجه دمــای آب وهوا به طــور جهانی بالا رفت. 
ال نینو در مــی ۲۰۲۴ میلادی پایــان یافت و برخی 
کارشناســان پیش بینی می کنند رویداد ال نینو که 
یک الگــوی آب وهوایی معکوس اســت و طی آن آب 

های ســرد در همان نقطه از اقیانوس آرام تجمیع می 
شــوند، به زودی آغاز خواهد شــد اما برخلاف پیش 
بینی ها این امر ممکن اســت که در اواخر تابستان یا 
 پاییز رخ دهد اما تاکنون الگوی آب وهوایی سردی رخ

 نداده است.
پدیده مذکور کارشناســان را ســردرگم کرده است. 
ممکن اســت گرمای آزاد شــده از آب های اقیانوسی 
گرم مرتبط با پدیده ال نینو مانع تاثیر خنک کنندگی 
شــوند. همچنین در این گزارش ذکر شــده تابستان 
 ۲۰۲۴ میــلادی گرمترین تابســتان تاریــخ جهان 

بوده است.

طبق آخرین گزارش سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات 
رادیویی ســهم بازار پهن باند ثابت و مشترکین تلفن 
همراه مشخص شــد. به گزارش مهر؛ سازمان تنظیم 
مقررات و ارتباطات رادیویی در بخش هایی از شــماره 
پنجاهــم فصلنامه آماری خــود با عنــوان »گزارش 
شاخص های آماری بخش ارتباطات و فناوری اطلاعات« 
به تحلیل جامع شاخص های کلیدی ارتباطات شهری، 
روستایی و پهن باند ثابت در تابستان ۱۴۰۳ می پردازد. 
داده ها و تحلیل های ارائه شــده، روندهــای تاریخی، 
تغییرات اخیر و پیامدهای سیاست گذاری های گذشته 
را به شــکلی مطلوب روشن می ســازد و بررسی آن به 
منظور ترسیم و ارزیابی افق های پیش رو خالی از لطف 

نیست.
بر اساس داده های ارائه شده در این گزارش تخصصی، 
ضریب نفــوذ تلفن ثابــت در بــازه زمانــی مذکور، 
کاهش جزئی را نشــان می دهد؛ امری کــه در تداوم 
روند کاهشــی ضریب نفوذ این نــوع از ارتباطات طی 
سال های اخیر محسوب می شود و تا حد زیادی متأثر 
از جایگزینی تلفن هــای ثابت بــا فناوری های مدرن 

همچــون تلفن های همراه اســت. همچنیــن، تعداد 
اشتراک های روستایی شــرکت مخابرات ایران نیز در 
این دوره، نســبت به بازه زمانی مشابه سال گذشته، با 
۰.۶۹ درصد کاهش به ۳,۹۳۱,۰۲۷ اشــتراک رسیده 
است. به عقیده بسیاری از متخصصان، این روند کاهشی 
بیانگر توســعه زیرســاخت های ارتباطی جدیدتر در 
مناطق کمتر توسعه یافته و روستایی کشور است، زیرا 
 سهولت کاربرد تلفن همراه نیاز موجود به خطوط ثابت

 را کاهش می دهد.
یکی دیگر از شاخص های کلیدی مورد بررسی در این 
گزارش، کاهش ۱۱.۱ درصدی تعداد تلفن های همگانی 
است که از ۶۳,۷۸۳ به ۵۶,۶۹۸ دستگاه رسیده است. 
این روند را نیــز می توان پیامد افزایش دسترســی به 
تلفن های همــراه و دیگر فناوری هــای نوین ارتباطی 
دانست. روند کاهشــی مذکور همچنین مبین کاهش 
وابستگی به زیرساخت های ســنتی و تحول به سمت 
راهکارهای دیجیتال اســت. از ســوی دیگر، کاهش 
۸.۴۱ درصدی تلفن های همگانی جاده ای از ۱۴۲۷ به 
۱۳۰۷ دستگاه، نویدبخش افزایش پوشش آنتن دهی 

تلفن همراه در مســیرها و جاده های مواصلاتی کشور 
محسوب می شــود. بر اســاس داده های ارائه شده در 
گزارش شاخص های آماری بخش ارتباطات و فناوری 
اطلاعات، تحلیل سهم بازار فناوری های مختلف پهن باند 
ثابت، الگوی رقابتی این حوزه را آشــکار می سازد. این 
امار به شرح زیر است: فناوری »X-DSL«: با سهم ۷۱ 
درصد، همچنان تسلط خود را بر بازار حفظ کرده است. 
فناوری »TD-LTE«: با سهمی معادل ۲۱ درصد، نشان 
از رشد محبوبیت اینترنت بی ســیم دارد. فناوری های 
»FTTH« و »WiFi«: هر یک ۴ درصد از بازار را به خود 

اختصاص داده اند.
بر اســاس داده های آماری ذکر شده، افزایش تدریجی 
 ،»TD-LTE« فیبر نوری( و( »FTTH« ســهم فناوری
نشــان دهنده روند تغییر جهت صنعــت ارتباطات و 
حرکــت آن به ســوی فناوری های جدیــد با کیفیت 
و ســرعت بالاتر اســت. این روند، همچنین فرصتی 
برای رشــد اقتصادی و بهبود خدمات بــرای کاربران 
محسوب می شــود. با این وجود، ســهم ۷۱ درصدی 
فنــاوری »X-DSL«، مبیــن ظرفیت هــای بــالای 

صنعت ارتباطات برای پذیــرش نوآوری و لزوم حرکت 
به سمت توســعه بیشــتر فناوری های نوین است. بر 
اســاس اطلاعات مورد منتشــر شــده در بهش سهم 
بازار مشــترکین فعال تلفن همراه به تفکیک اپراتور، 
در این گزارش، همــراه اول با ۵۲ درصد ســهم بازار، 
همچنان در این زمینه پیشــرو به شــمار می رود. این 
شرکت با سرمایه گذاری در شبکه ۴G و توسعه خدمات 
 ۵G، به عنوان ســتون اصلی ارتباطات همراه در کشور 

فعالیت می کند. 
همچنین شــرکت ایرانســل نیز با ۴۴ درصد ســهم، 
توانسته با تمرکز بر نوآوری های دیجیتال و ارائه خدمات 
مقرون به صرفه، رقابت نزدیک خود با همراه اول را حفظ 
کند. در این میان، رایتل نیز با سهم ۴ درصدی از بازار 

مذکور، رتبه سوم را در اختیار گرفته است.
نسبت میان خطوط فعال دائمی و اعتباری تلفن همراه 
نیز از دیگر نکات برجسته و جالب توجه این گزارش به 
شمار می رود. بر اســاس اطلاعات موجود در فصلنامه 
آماری، نســبت خطــوط اعتباری به خطــوط دائمی 

همچنان به شکل قابل توجهی بالاتر است.

تنها راه رفع چالش های کشور، استفاده از ابزارهای فناوری است

۲۰۲۴ رکورد گرمترین سال تاریخ را زد

سهم بازار پهن باند ثابت و مشترکین تلفن همراه به تفکیک اپراتورها
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کشاورزي

مواد غذايي تقلبي در بازار زياد شــده 
است. از آب معدني و عسل و زعفران 
گرفته تا سوسيس و كالباس. در همه 
اين مواد، ردپاي تقلب ديده مي شود. 
تقلبي كه هم قيمــت و هم كيفيت را 
پايين آورده است. بررسي هاي ســازمان غذا و دارو حكايت از 

افزايش مواد خوراكي تقلبي در بازار دارد. 
خوراكي هايي كه مشــتري زياد دارند. حالا سودجويان از هر 
شيوه اي براي فروش بيشتر اســتفاده مي كنند. يا در عسل، 
شــيره قند مي ريزند يا سوســيس و كالباس شان، خميرمرغ 
دارد، آب معدني شان تقلبي است، زعفرانشان زعفران نيست 
و... سال هاست كه رسانه هاي كشــور با حجم بالايي از اخبار 
و گزارش هايي مواجه هســتند كه هركدام از آنان در صورت 
صحت مي توانــد تبعات متعــددي براي امنيت و ســامت 
غذايي كشور داشته باشــد. يك روز در كشور عنوان مي شود 
برنج  هندي وارداتي، آلوده و سرطان زاســت. بعد از آن بحث 
وجود سم خاصي در برنج هاي ايراني مطرح مي شود يا اينكه 
آبياري ســبزي هاي كشت شــده در مزارع جنوبي تهران با 
فاضاب و آب هاي آلوده اســت و در كنار اين موارد، آلودگي 
بالاي سوسيس و كالباس، مســموميت گوشت هاي وارداتي 
از هند، شيرخشك هاي چيني و آلوده، تقلبي بودن 99درصد 
آبليمو هاي موجود در بازار و اســتفاده از روغن پالم در شير و 
ماست مصرفي مردم و...  وزارت بهداشت نيز براي چندمين بار 
اقدام به معرفي كالاهاي آسيب رسان به سامت بدون معرفي 
متقلبان كرد. چند روز پيش مديركل آزمايشگاه هاي مرجع 
كنترل غذا و دارو از رتبه بندي آب هاي آشاميدني و بطري شده 
و وجود عسل و زعفران تقلبي در بازار خبر داد و درباره صدور 
مجوز خمير مرغ نيز گفت: از نظر وزارت بهداشت استفاده از 
خميرمرغ ممنوع است اما سازمان دامپزشكي بدون توجه به 

اين ممنوعيت مجوز خمير مرغ صادر مي كند. 

   كام تلخ عسل ايراني
در حالي كه شــرايط جوي و حمايت كمرنگ از زنبورداران، 
عرصه را بر توليد عسل ايران تنگ كرده است، گروهي سودجو 
با توليد عسل تقلبي، عاوه بر آنكه به حيثيت نام عسل ايراني 
در دنيا لطمــه وارد مي كنند، بازار داخلي را نيز با مشــكات 
فراوان مواجه مي ســازند. به گفته عفت رئيســي، مديرعامل 

اتحاديه سراسري زنبورداران كشــور افزايش قيمت نهاده ها 
و هزينه توليد، قيمت بالاي تمام شده عسل مرغوب و قدرت 
خريد پايين مردم براي تهيه اين نوع و در نهايت عدم مديريت 
در بازار عســل و نظارت ضعيف ســازمان غذا و دارو بر ورود 
كالاهاي نامرغوب و تقلبي زمينه ساز گسترش توزيع و فروش 
عسل هاي تقلبي در بازار شده است.  عفت رئيسي وجود عسل 
تقلبي، صنعتي و دست ســاز در بازار را عاملــي براي كاهش 
قيمت عسل مي داند و به »كسب وكار« مي گويد: متاسفانه به 
دليل ضعف سيســتم نظارتي، عسل هاي دست ساز به راحتي 
وارد بازار شــده و باعث صدمه زيادي به اين صنف مي شوند. 
وي با هشدار بر وجود اين مشكل، تاكيد مي كند: براي مبارزه 
با ورود عســل هاي دست ســاز به بازار بايد بخشي از سيستم 
نظارتي به تشكل ها واگذار شــود. وی درباره افزايش توليد و 
توزيع عسل هاي نامرغوب و تقلبي در بازار گفت: بحث توليد 
عسل هاي تقلبي از زماني آغاز شد كه هزينه تمام شده توليد 
عســل مرغوب بالا و عما صرفه اقتصادي توليد عسل براي 
توليدكنندگان از بين رفت. اين زنبوردار در ادامه با يادآوري 
اينكه به دنبال افزايش قيمت نهاده ها و هزينه تمام شده توليد 
عسل، بســياري از توليدكنندگان دچار ورشكستگي شدند، 
می گويد: به همين علت، توليد و عرضه عســل مرغوب ايراني 
كاهش يافت و در نهايت تعادل بين عرضه و تقاضا از بين رفت و 
زمينه براي ورود عسل هاي نامرغوب و تقلبي به بازار مهيا شد. 

   بدنامي زعفران ايران با گسترش تقلب
زعفران ايران كه بيــش از 90 درصد نياز بــازار جهان را تامين 
مي كند، امروزه با مشــكاتي مواجه است كه مي تواند به راحتي 
اين جايگاه را متزلزل كند و آن تقلب در تهيه اين محصول است 
كه همزمان با افزايش قيمت آن، از ســوي برخي سودجويان در 
بازارهاي داخلي و خارجي رواج يافته است. علي احتشام، عضو 
شوراي ملي زعفران در گفت وگو با »كسب وكار« با بيان اين مطلب 
كه گلبرگ هاي گلرنگ، گلبرگ گل هميشــه بهار، ريشه هاي 
گوشت خشك شده راسته، اسپري عســل و آب يا گليسيرين، 
اســتفاده از قند آئورت، كاله هاي ذرت، ريشه هاي گندم و جو، 
پرز هاي انار، زعفران هاي زينتي و تفاله هاي مجدد خود زعفران 
راه هاي عرضه زعفران تقلبي اســت، مي گويد: بيشترين تقلب 
مربوط به زعفران در كشور امارات انجام مي شود.  اين زعفرانكار 
خراساني در ادامه با اشاره به اينكه نسبت به كشور امارات در ايران 

تقلب كمتري در زعفران صورت مي گيرد، مي افزايد: تقلب هايي 
كه در كشورمان درباره زعفران صورت مي گيرد، باعث بدنام شدن 

زعفران ايران در بازارهاي جهاني مي شود. 

   افزايش قيمت؛ دليل ايجاد تقلب
 اين عضو شوراي ملي زعفران، با تاكيد بر اينكه افزايش توليد زعفران، 

كاهش قيمت اين محصول را به دنبال دارد، مي گويد: متاسفانه افزايش 
قيمت زعفران باعث ايجاد تقلب در اين محصول شده است بنابراين 
بايد با ديد بلندمدت براي بازار زعفران برنامه ريزي كنيم تا در سطح 

كان و از نظر اجتماعي منافع كل مخاطبان اين بازار حفظ شود.
 علي احتشــام با بيان اينكه اكنون 98 درصد زعفران  كشور در 
استان خراسان رضوي و جنوبي و 2 درصد در ديگر نقاط كشور 

توليد مي شــود، كمبود نقدينگي، بالابــودن هزينه  بازاريابي، 
معرفي برنــد واحدهاي تخصصي صادراتي زعفران در ســطح 
بازارهاي جهانــي، بي ثباتي قيمت ها در بــازار داخلي، ضعف 
ســاماندهي و مديريت بر بازار زعفران و وجــود فعاليت هاي 
غيرتخصصي و كنترل نشده و تقلب زعفران در بازارهاي جهاني 

را از مهم ترين مشكات صنعت زعفران ايران عنوان مي كند. 

»كسبوكار«ازتقلبوسيعدرساختوتوليدعسلوزعفرانگزارشميدهد

حقيقت تلخ عسل، سرنوشت سياه زعفران

براســاس مصوبه دولت، كارخانه هاي 
صنايع لبني موظف بودنــد از اول تير 
9۳ شــير خام تحويل درب كارخانه را 
با قيمت ۱۴۴0تومان خريداري كنند 
اما آنها زير بار اين مصوبه نرفته اند و به 
همين دليل و با گذشــت حدود پنج ماه از اين موضوع، وزارت 
جهادكشاورزي تصميم گرفته است شير مازاد بر مصرف واحدهاي 
صنايع لبني را با قيمت تضميني خريداري كند. درحالي كه خريد 
تضميني شــير خام از اوايل هفته جاري آغاز شده، صنايع لبني 
نسبت به اين امر معترض هستند و تاكيد دارند اگر دولت با اجراي 
اين طرح مي خواهد به عنوان ابزار فشار براي بالا بردن قيمت خريد 
شير خام از سوي كارخانه ها اســتفاده كند، مسلما جز شكست 

نتيجه ديگري نخواهد داشت. 
از ابتداي تير ماه كه موضوع افزايش قيمت شير خام در دستور كار 
دولت قرار گرفت و به تصويب رسيد، تاكنون هيچ تصميم قطعي 
در اين باره گرفته نشده چراكه صنايع لبني به دليل نبود كشش 
در بازار اعام كردند نهايتا اين محصول را كيلويي ۱250 تومان 
مي توانند از دامداران بخرند بنابراين با توجه به اينكه صنايع لبني 
مصوبه دولت را درباره نرخ خريد شير خام رعايت نكردند، رئيس 
سازمان تعاون روســتايي تصميم گرفت براساس قانون، خريد 
تضميني شيرخام را به قيمت مصوب )كيلويي ۱۴۴0 تومان( آغاز 

كند تا دامداران زيان نكنند. 
در همين زمينه سيد احمد مقدسي، رئيس هيات مديره كانون 
انجمن هاي صنفي گاوداران كشور نيز چندي پيش به مهر، گفته 
است: ما از اول آذر شيرخام را به هيچ كارخانه اي به قيمتي كمتر 
از ۱۴۴0 تومان نخواهيم فروخت و در صورت امتناع آنها از اين امر، 
شير توليدي خود را به دولت مي فروشيم. اين درحالي است كه 
محمدرضا اسماعيلي، مديرعامل اتحاديه سراسري فرآورده هاي 
لبني با تاكيد بر اينكه همه تاش صنايع لبني در اين جهت است 
كه قيمت اين محصولات براي مصرف كننــده افزايش نيابد به 
ايسنا، گفته است: ۷0 درصد قيمت تمام شده توليد محصولات 
لبني وابسته به شيرخام است، اگر قيمت اين كالا افزايش يابد و 
دولت نخواهد يارانه اي بپردازد يا بايد درب كارخانه ها را بست يا 

اينكه قيمت فرآورده ها را براي مصرف كنندگان بالا برد. 

   طرح كارشناسي نشده است
محمد فربد، عضــو انجمن صنفي صنايع لبني با اشــاره به اين 
موضوع كه اجراي طرح خريد تضميني شــير از ســوي دولت، 
كارشناسي شده نيست و اين كار جز شكست براي تصميم گيران 
ارمغاني در بر نخواهد داشت، بر اين موضوع تاكيد دارد كه شير 
كالاي فسادپذيري است و بايد تبديل شــود اما اگر بخواهد به 
محصولي لبني تبديل شود كارخانه ها نمي توانند آن را گران تر 
از قيمت كنوني بفروشند كه در اين صورت قادر به افزايش نرخ 
خريد شير خام هم نيستند. اين عضو انجمن صنفي صنايع لبني 
با تاكيد بر اين موضوع كه از ســوي ديگر ظرفيت كنوني تبديل 
شير به شيرخشك در كشور محدود است، ادامه مي دهد: بنابراين 
نمي توان خريد تضميني شير را به عنوان تبديل به شير خشك 

انجام داد.  فربد معتقد است كه دولت به جاي تحمل خسارت و 
زيان براي اجراي خريد تضميني شير، يارانه غيرنقدي به دامداران 
بدهد و از آنجا كه بيش از ۷0 درصد قيمت شير را علوفه تشكيل 
مي دهد، بهترين يارانه غير نقدي بــراي دامداران همان علوفه 
ارزان قيمت است، پس بهتر است به جاي خريد تضميني شير 
و پرداخت خسارت، علوفه ارزان قيمت در اختيار دامداران قرار 
گيرد. به گفته اين دامدار اگر دولت از طرح خريد تضميني شير 
مي خواهد به عنوان ابزار فشــار براي بالا بردن قيمت خريد شير 
خام از سوي كارخانه ها استفاده كند مسلما اين طرح با شكست 

مواجه خواهد شد. 

   يارانه بدهيد
محمدمهدي توكلي، عضو كميسيون كشاورزي مجلس نيز با بيان 
اينكه بايد سياست مشخصي در تعيين قيمت كالاها و محصولات 
مصرفي مردم اتخاذ شود، به »كســب و كار« مي گويد: ما براي 
قيمت گذاري محصولات و كالاهاي مصرفي بايد يا اقتصاد بازار 
را و يا اقتصاد دستوري را انتخاب كنيم چراكه مقدور نيست، يك 
بخش از برنامه را با اقتصاد دستوري و قسمت ديگر را با اقتصاد بازار 

تعريف كنيم. 
نماينده مردم اليگودرز در مجلس شوراي اسامي، با تاكيد بر اينكه 
بايد تخصيص يارانه به توليدكننده و مصرف كننده در دستور كار 

دولت قرار گيرد، بر اين موضوع تاكيد مي كند: شــير با سامت 
انسان ها گره خورده و بايد ارزان در اختيار مصرف كنندگان قرار 
گيرد، از اين رو لازم است دولت در تخصيص يارانه به آن اقدام كند.

 اين نماينده مــردم در مجلس نهــم معتقد اســت زماني كه 
تمامــي هزينه هاي توليد شــير از جملــه علوفه، مــواد اوليه 
پتروشيمي ها، حمل و نقل و دســتمزد نيروي انساني افزايش 
يافتــه، نمي توان انتظــار ثبات قيمــت محصــولات لبني را 
داشــت. وي با بيان اينكه افزايش قيمت محصــولات لبني به 
تبع افزايــش هزينه هاي جــاري توليــد آن رخ مي دهد، ادامه 
مي دهد: دولت به راحتي  مي تواند با تخصيــص يارانه از بخش 

 اعتبارات حوزه سامت، از افزايش قيمت شير و محصولات لبني 
جلوگيري كند. 

اين نماينده مردم در مجلس نهم، با بيان اينكه تا زماني كه قيمت ها 
در بازار واقعي نشود افزايش نرخ ها طبيعي است، تاكيد مي كند: ما 
معتقد هستيم كه موضوع شير و امثال چنين محصولاتي دو وجه 
دارد، يك وجه توليد كننده و يك وجه مصرف كننده كه بايد هر دو 
مورد حمايت دولت قرار گيرند. عضو كميسيون كشاورزي، آب و 
منابع طبيعي مجلس شوراي اسامي، معتقد است: نبايد هزينه 
پايين آوردن نرخ كالاي مصرفي مــردم را از جيب توليدكننده 

تامين كنيم. 

»كسبوكار«گزارشميدهد

تدبير دولت براي بازار شير
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اصناف

مبحث سرقفلي به عنوان بزرگ ترين 
معضل جامعه اصناف زمينه بسياري 
از مشكلات را براي كسبه ايجاد كرده 
است و صنوف خواستار اصلاح قوانين 
آن هســتند. مقوله اي كه تابع توافق 
طرفين اســت و به گفته فعالان صنفي در ايــن ميان مالك 
تنها به منافع شخصي خود مي انديشــد و به عنوان مثال در 
حالي به خواســته صنوف مبني بر صدور يــا تغيير كاربري 
رضايت مي دهند، كه مبالغ ســليقه اي كه اعــلام مي كنند 
را به آن پرداخت كننــد. تقريبا همه فقهــا و مجتهداني كه 
در زمينه ســرقفلي بحــث كرده اند،  وجود چنيــن حقي را 
 براي مالك تاييد كرده اند اما كمتر كســي به مبنا و علت آن

 اشاره كرده است. 

سرقفلي، عامل بازدارنده براي صدور پروانه كسب 
و تغيير كاربري

رئيــس اتحاديــه تابلوســازان تهــران بــا اعــلام اينكــه 
ســرقفلي يكــي از معضــلات جامعــه اصنــاف به شــمار 
مــي رود، اظهــار داشــت: مبحث ســرقفلي مشــكلاتي را 
 در راســتاي صــدور پروانه كســب بــراي صنــوف ايجاد 

كرده است. 
مهران اشــرفي در گفت وگو با »كســب وكار« افــزود: مالك 
اجازه اخذ پروانه كســب را بــه واحد صنفــي نمي دهد و در 
قبال رضايــت براي صدور پروانه كســب، خواهــان مبالغي 
ميليوني اســت كــه ايــن موضــوع با توجــه به شــرايط 
 ركودي كــه در بــازار اكثر صنوف حاكم اســت، خواســته 

نابه جايي است. 
وي بــا بيــان اينكــه مبحث ســرقفلي بــر پايه و اســاس 
سستي اســتوار شــده اســت، تصريح كرد: از طرفي برخي 
از مالكان پيش از انقلاب اســلامي كشــور را ترك كرده اند 
و به طور مثــال اگر تابلو ســازي بخواهد براي صــدور مجوز 
كســب يا تغيير رســته اقــدام كند، بــا توجه بــه قوانين 
 اتحاديــه نمي توانــد ايــن مجــوز را بــراي واحــد صنفي 

صادر كند. 
اشــرفي تاكيد كرد: اتاق اصنــاف بايد در قوانيــن بازنگري 
كنــد و شــرايطي فراهــم شــود تا صــدور پروانه كســب 

و قانونمنــد شــدن واحد هــاي صنفــي كــه خواســتار 
 قانونمنــد شــدن فعاليتشــان هســتند، هرچــه زودتــر

 انجام شود. 

تضمين ســلامت فعالان صنوف با اصلاح برخي 
قوانين

رئيس اتحاديه تعويض روغني هــاي تبريز گفت: واقعيت اين 
است كه سرقفلي، يك نوع خريد و فروش است، كسي چيزي 
را مي فروشــد و ديگری حق تملك آن را ندارد و طرف ديگر 
چيزي را مي خرد و قاعدتا بايد حق تملك مطلق در كليه منافع 
آن را دارا باشــد، ولي به دليل عدم نظارت مديريت شده، يك 
طرف معامله )فروشــنده( مي تواند مطالبي گنگ، نامفهوم و 
سراپا ابهام كه اساسا موضوع خريد و فروش را منتفي مي كند 

به خريدار تحميل كند. 
حبيــب ژيــان آذر با اعــلام اينكه ايــن رويه در شــان يك 
جامعــه خدامحــور، عدالت محــور و ايمان محور نيســت، 
اظهار داشــت: آيا شايســته اســت كه كاســب آبرومند و 
شرافتمندي بعد از ســال ها زحمت خداپســندانه در زمان 
پيري با شــرايط نابــه هنجار فــروش يا اجــاره دادن مغازه 
خود مواجه شــده و اســاس زندگي خــود و خانــواده اش 
را در معــرض نابودي ببينــد؟ اين چه عقلانيــت و عدالتي 
 اســت كه جامعه اصناف را اين چنين گرفتــار ناملايمات و

 ناهنجاري مي كند؟
وي تصريح كرد: مديريت اجتماعي به معناي اين اســت كه 
دستگاه حاكم، كليه عوامل دخيل در فعل و انفعالاتي كه منجر 
به توسعه يا عدم توســعه يك جامعه مي شود را برنامه ريزي و 
مديريت كند.  رئيس اتحاديه تعويض روغني هاي تبريز گفت: 
مثال روشن، تعيين ســاعت كار قانوني براي استخدام يا عقد 
قرارداد كار مابين كارگر و كارفرما، به لحاظ صيانت از سلامت 
نيروي كار به عنوان اصلي ترين عامل توســعه و پيشرفت يك 
جامعه اســت. اگر نيروي كار ناســالم و مريض باشد سيستم 
توليد و توزيع در جامعه به مخاطره مي افتد، درحالی كه يكي 
از دغدغه هاي اصلي مديريت جامعه حفظ ســلامتي نيروي 
 كار اســت. در مباحث اقتصادي و اجتماعي همه امور به هم 

مربوط است. 
 ژيان آذر با بيان اينكه ســلامت رواني به سلامت اقتصادي و 

سلامت اجتماعي به كار و توليد مرتبط هستند، عنوان كرد: در 
بخش بازار و توزيع نيز كه اساس يك اقتصاد آزاد و پوياست، 
سلامت رواني و جســمي نيروي كار عامل اصلي شكل گيري 
يك سيستم سالم اســت و حتما بايد مديريت جامعه در اين 
عرصه ورود كرده و عوامل شكل دهنده اين سلامتي را به حال 
خود واگذار نكند. وي اذعان داشــت: بنابراين وقتي مي بينيم 
موضوع سرقفلي روابط اقتصادي و اجتماعي شبكه توزيع كشور 
را تهديد مي كند به جا و شايسته اســت كه در اين خصوص 

بازنگري و اصلاح امور انجام پذيرد. 

سوءاستفاده از مقوله اي كه قانون جامعي ندارد
مجتبي يوسفي فعال صنف ســوپرماركت گفت: نبود قانوني 
جامع درباره سرقفلي باعث شده تا صنوف همواره از مشاوران 
حقوقي مشــاوره بگيرند و به شــخصه دربــاره اين مبحث 

مشكلاتي برايم به وجود آمده است. 
وي ادامه داد: خواستم مغازه اي كه حق سرقفلي آن در اختيار 
من بــود را با اجازه مالــك اجاره دهم. مالك مغازه شــخص 
كهنســالي بود كه تمام امور را به يك آقا ســپرده بود و هيچ 
دخالتي در كارها نداشت. كار به جايي رسيد كه اين آقا عنوان 

كرد كه مغازه را مي توانــي اجاره دهي و مالــك نبايد از اين 
موضوع با خبر شود و مبلغي را به من پرداخت كني. 

اين فعال صنفي افزود: اين شــخص خواسته خود را در حالي 
مطرح كرد كه طبق قانون مالك بايد از اجاره محل با خبر باشد 

و در سند هم قيد شود. 
اين آقا از نشــان دادن وكالت نامه به ما هم خودداري كرد و 
گفته هاي وي شــفاهي بود. مجتبي يوســفي گفت: در حال 
حاضر هم هيچ اقدامي انجام نداده ام و به دنبال مشاوره حقوقي 

هستم. 

»کسبوکار«ضرورتبازنگريدرقوانينسرقفليرابررسيميکند

سرقفلي؛ تهديدي براي روابط بين شبکه توزيع

بيــش از 350 هزار فقره بازرســي از 
واحدهاي صنفي سراسر كشور در آبان 
ماه سال جاري توسط بازرسان واحد 
بازرســي و نظارت اتاق هــاي اصناف 
سراسر كشور انجام شــد. به گزارش 
»كسب و كار« بر اســاس آمار و اطلاعات اعلام شده از سوي 
مديريت بازرسي و نظارت اتاق اصناف ايران، در آبان ماه سال 
جاري از بخش هاي خرده فروشــي، عمده فروشي، خدماتي، 
توليدي، انبارها و ســردخانه ها، 357 هــزار و يكصد و چهل و 
چهار فقره بازرســي از واحدهاي صنفي سراسر كشور صورت 
گرفته است.  طبق اين گزارش، از اين تعداد 18 هزار و يكصد و 
هشتاد و پنج مورد منجر به تشكيل پرونده شد كه ارزش ريالي 
اين پرونده ها بيست و شش ميليارد و ششصد و شانزده ميليون 
و سيصد و سيزده هزار و ششــصد و سي و شش ريال است كه 
براي رسيدگي به تعزيرات حكومتي، سازمان ها و ادارات ذيربط 

ارسال شده است. 

متجاوز از 12 هزار فقره شــكايت، قابل پيگيري 
تشخيص داده شد

بر اســاس اين گزارش، بعد از بررســي هاي معموله و ارزيابي 
كارشناسان دوازده هزار و نهصد و بيست و شش فقره شكايت 
قابل پيگيري تشخيص داده شد و از كل شكايات قابل پيگيري 
18 درصد منجــر به رضايت شــاكي، 28 درصد متخلف، 41 
درصد غير متخلف و 13 درصد دردست بررسي است. طي اين 
دوره از مجموع سيزده هزار و ششــصد و پنجاه فقره شكايت 
توسط واحدهاي بازرســي و نظارت اصناف كشور 60 درصد 
در بخــش كالا و 40 درصــد در بخش خدمات اســت كه از 
مجموع شــكايات دريافتي 21 درصد به صورت حضوري، 61 
 درصد تلفني و 18 درصد به صورت كتبي دريافت و رسيدگي 
شده است.  گزارش هاي رسيده حاكي اســت كه در آبان ماه سال 
جاري، قيمت ميــوه و مركبات، صيفي جات، حبوبــات، مواد لبني، 
 گوشت قرمز، پودر شوينده و لاستيك خودرو با افزايش چند درصدي 
رو به رو بود.  همچنين بيشــترين تخلفات صــورت گرفته در آبان 

ماه ســال جاري، در حوزه كالا و خدمــات مربوط به نــان، ميوه و 
مركبات، صيفي جات، گوشــت مرغ، موادلبني، حبوبات، گوشــت 

قرمز و در بخش خدمات، مربوط به مشــاوران املاك و آرايشگران 
بود.  طبق اين گزارش، بيشــترين عناوين تخلف مربــوط به درج 

نكردن قيمت با هفــت هزار و چهارصــد و نــود و دو فقره تخلف، 
گرانفروشــي با پنج هزار و ششصد و نود و ســه مورد تخلف و صادر 

 نكــردن صورتحســاب با يك هــزار و نهصــد و نود و شــش فقره 
تخلف بود. 

بيشاز350هزارفقرهبازرسيازواحدهايصنفيکشورانجامشد

عدم درج قيمت در صدر تخلفات صنفي

رئيس اتحاديــه كفش ماشــيني و پلاســتيكي بــر لــزوم ورود برندهاي 
شناسنامه دار در كشــور تاكيد كرد و گفت: برندهاي شناسنامه دار در حوزه 
كفش بايد وارد شــوند تا بــا ارائه خدمــات پس از فروش و بحث مشــتري 
 مــداري، محصــولات بي كيفيت و تقلبــي از محصــولات واقعــي تمييز 

داده شوند.
 ناصر حاج هاشــمي افــزود: به دليــل ورود اجنــاس بي كيفيــت چيني، 
تشــخيص محصولات باكيفيت بســيار دشــوار بوده و به همين خاطر بايد 
محصولات و برندهاي شناســنامه دار وارد شوند و اجناســي را اجازه فروش 
دهند كه كنترل شــده و عــوارض گمركــي پرداخت كرده انــد. وي افزود: 

برندهاي شناســنامه دار بايــد از طريق درســت و صحيح با اخــذ عوارض 
 گمركي و كنترل شــده وارد كشــور شــوند و اجناســي را اجــازه فروش

 بدهنــد كه از مبادي رســمي وارد كشــور شــده باشــند و افــراد نتوانند 
سيســتم را دور بزنند. به گفته حاج هاشــمي نظارت وكنتــرل محصولات 
وارداتــي در حــد كافي نيســت و به عبارتي ســر مــردم كلاه مــي رود و 
 شــعور مردم را در نظــر نمي گيرنــد در حالي كــه مردم جنــس مرغوب 

را تشخيص مي دهند.
 به گــزارش ميــزان، وي افــزود: دلالان با دور زدن، مردم را ســر كيســه 
 مي كنند. از طرفي وقتي قيمت محصولات توليــد داخل به دليل هزينه هاي 

 ســر ســام آور گران تمــام شــود، بســتر ورود كالاي قاچاق بــه راحتي 
فراهم مي شــود.  حاج هاشــمي با بيــان اينكه برندهاي معــروف كفش در 
ايران شــناخته شــده اند، افزود: برندهاي بنام، مانند پومــا، آديداس، جي 
اوك، نايــك و اكــو نمايندگي هــاي بــه نام هســتند كه بــا خدمات پس 
 از فــروش مشــتري را نســبت بــه محصــول خــود مطمئــن مي كنند. 
به گفتــه حــاج هاشــمي بــا ورود برندهــاي شناســنامه دار بــا كمك 
اتحاديه هــا مي تــوان تشــخيص داد كــه چــه كفشــي تقلبــي و چــه 
 كفشــي اصل اســت و ايــن نمايندگي ها و شــركت هــا پاســخگو بوده و 

مسئول هستند. 

لزوم ورود برندهاي مشهور كفش به كشور
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مدیرعامل شرکت گاز مازندران:
گاز ویلاهــای اســتخردار در 

مازندران قطع شد
مدیرعامل شــرکت گاز مازندران از قطع گاز 
ویلاهای استخردار برای پایداری گاز مشترکان 
خانگی در استان خبر داد. مهندس هژبر جوادی 
با اظهار اینکه تأمین گاز خانگی مشــترکان 
در اولویت اســت از قطــع گاز مصرفی اماکن 
گردشگری و شــهرک های خوش نشین و بلا 
استفاده در استان خبر داد و افزود: تلاش برای 

پایدار بودن گاز شهرهای استان ادامه دارد.
وی با تاکید بر رعایت جدی مردم در مصرف 
گاز با اشــاره بــه برگزاری جلســات متعدد 
ســتاد مدیریت بحــران به ریاســت معاون 
وزیر نفت در امــور گاز از اعمــال مقررات و 
محدودیت های جدیــد در مصرف گاز افزود: 
قطع گاز مصرفی شهرک های خوش نشین، 
اســتخردار و بلااســتفاده و همچنین اماکن 
و ساخت و ســازهای غیر مجاز در استان نیز 
توســط مأمورین گاز در حال انجام است تا با 
این اقدامات بتوان نســبت به مدیریت توزیع 
گاز مصرفی در شبکه خانگی اهتمام بیشتری 
داشــت. مدیرعامل شــرکت گاز مازندران از 
مردم خواســت به طور ویــژه در مصرف گاز 
همکاری کنند تا بتوان از این بحران عبور کرد.

۱۶۰ شرکت داخلی در نمایشگاه 
ساخت داخل عسلویه 

 رئیس پارک علم و فناوری خلیج فارس گفت: ۱۶۰ 
شرکت داخلی تولیدکننده و تامین کننده تجهیزات 
صنعتی در هشتمین نمایشگاه ساخت داخل نفت، 

گاز و پتروشیمی عسلویه حضور پیدا میکنند.
رحمن دشــتی در گفتگو با خبرنــگاران اظهار 
کرد: در هشتمین نمایشــگاه ساخت داخل نفت 
و گاز و پتروشــیمی، آخرین فناوری  و نوآوری ها 
و دســتاورد های فنی و تخصصی شــرکت های 
دانش بنیان و ســازنده داخلی کشــور، قطعات و 
تجهیزات مورد نیاز صنعت نفت، گاز و پتروشیمی 
در معرض دید بازدیدکنندگان و صنایع استان قرار 
می گیرد. وی بیان داشــت: حضور ۱۶۰ شرکت 
بزرگ تولیدکننده داخلی از سراسر کشور در محل 
دائمی نمایشگاه های پارس گامی در راستای تحقق 
تجاری سازی محصولات ساخت داخل و عرضه 

مستقیم به صنعت است.
رئیس پارک علم و فنــاوری خلیج فارس تصریح 
کرد: این شرکت ها با داخلی سازی و ساخت بار اول 
بسیاری از نیاز های صنعت را تامین می کنند. این 
نمایشگاه با هدف گردهمایی همه تولیدکنندگان 
در پایتخت انرژی توسط  شرکت آتی ساز فناوری 
از واحدهای مستقر در پارک علم و فناوری خلیج 
فارس برگزار می شــود. وی افزود: این نمایشگاه 
فرصتی اســت تا فعالان صنایع نفت و گاز بویژه 
صنایع منطقه پارس نسبت به شناسایی و تامین 
نیاز های خود از تولیدکنندگان داخلی اقدام کنند.

وی یادآور شد: هشتمین نمایشگاه ساخت داخل 
نفت، گاز و پتروشــیمی پارس جنوبی )عسلویه( 
از ۲۵ آذرماه به مدت چهار روز از ســاعت ۹ تا ۱۷ 

پذیرای بازدیدکنندگان خواهد شد.

مدیر شــرکت خدمات حمایتی 
کشاورزی استان تاکید کرد: تامین 
و توزیع انواع کود از ابتدای ســال 

جاری تاکنون در استان ایلام
ایلام- سیامک بیگی با اعلام این خبر گفت: در 
طی حدود نه ماه سال ۱4۰3 مقدار ۲۷ هزار 48۷ 
تن و ۲3۹ کیلوگرم انواع کود شیمیایی شامل اوره، 
سوپر فسفات تریپل، سولفات پتاسیم و فسفات 
۱3درصد توسط شبکه کارگزاری بین کشاورزان 

۱۲ شهرستان استان ایلام توزیع شد.
مدیر شرکت خدمات حمایتی کشاورزی ایلام از 
تامین و توزیع انواع کود در سطح شهرستانهای 

استان ایلام از ابتدای سال جاری خبر داد.
ســیامک بیگی با اعلام این خبر گفت: در طی 
حدود نه ماه سال ۱4۰3 مقدار ۲۷ هزار 48۷ تن 
و ۲3۹ کیلوگرم انواع کود شیمیایی شامل اوره، 
سوپر فسفات تریپل، سولفات پتاسیم و فسفات 
۱3درصد توسط شبکه کارگزاری بین کشاورزان 

۱۲ شهرستان استان ایلام توزیع شد.
سیامک بیگی مدیر شــرکت خدمات حمایتی 
کشاورزی اســتان ایلام گفت: از این مقدار کود 
توزیعی ۱۹ هزار و 8۹۵ تن و ۱۹۶ کیلوگرم کود 

ازته بوده است.
مدیر شرکت خدمات حمایتی کشاورزی ایلام 
بیان داشت که کود فوق از طریق شبکه کارگزاری 
بین کشاورزان شهرستان ها توزیع گردیده است.

مریم عبدالعلی زاده - تبریز 
؛ معاون فرهنگی و رسانه ای 
اداره کل فرهنگ و ارشاد 
اسلامی آذربایجان شرقی از 
برگزاری آیین نکوداشت نخستین سالگرد درگذشت 

استاد علی نظمی تبریزی خبر داد.
“مهدی قنبروند گفت: این آیین روز پنجشنبه ۲۲ 
آذر ماه  ســاعت ۱۶ الی ۱8 در بلوار استاد شهریار، 
اول خیابان گلکار، سالن کنفرانس مجتمع فرهنگی 

صدرا برگزار می شود.
وی افزود: در این این آیین که بــا حضور اصحاب 
فرهنگ و شعر و ادب برگزار خواهد شد، سخنرانان 
حاضر در جمــع به تبیین ابعاد مختلف شــعری و 

شخصیتی استاد علی نظمی خواهند پرداخت.
گفتنی است اســتاد علی نظمی در سال ۱3۰۶ در 
تبریز متولد شد. پدرش از شــکارچیان زبر دست 
تبریز بود که در آغاز دوران شــاعری فرزندش در 
گذشت. نظمی در قطعه مفصلی به ذوق پدرش در 

شکار و چیزه دستی او اشاره کرده است.
پس از سالها زندگی عامیانه، در ۱۹ سالگی به هوای 

تحصیل، در کلاسهای شــبانه ثبت نام کرد پس از 
اخذ گواهی نامه ششم ابتدائی، به فراگیری صرف و 
نحو و خواندن کتب قدیمه از جمله گلستان سعدی، 
کلیله و دمنه، مقامات حمیدی و تاریخ معجم که از 
مهمترین متون ادبی هستند پرداخته و ۶ سال به 
شاگردی اساتید ادبیات عرب را برای فراگیری این 

حوزه مشغول بود.
وی سرودن شعر را با شــاگردی نزد ملک الشعرای 
بهار، محمدامین ادیب طوســی و عباسقلی خان 
وقایعی آغاز کرد و ادامه داد و ســالهای بسیاری به 

مطالعه بسیار در خصوص ادبیات پرداخت.
سال ۱3۲۵ خورشیدی، سال مهمی استاد نظمی 
بود؛ با انتشار یکی از اشعار او در جراید آن زمان، در 
میان اهل فضل و ادب جلوه گر شد و در مسیر تعالی 

دنیای کلماتش قرار گرفت.
وی با علاقه خاصی که به اشعار شیخ اجل، سعدی 
شیرازی داشت، با شیوه ای ساده و روان شعر سرود؛ 
در استقبال از اشعار کهن ذوقی بسیار از خود نشان 

داد و در زمانی کوتاه به شمع جمع ادبا تبدیل شد.
در بهره گیــری از ترکیبات نو، تعبیــرات پخته و 
مضامین بدیع مجموعه اشــعار او که با نام »دیوان 
هفت شهر« شــهرت یافته، به عنوان مجموعه ای 

قوی و مثال زدنی شناخته شد.
اســتاد علی نظمی علاوه بر توانمنــدی در حوزه 

کلام، به جهت حسن خلق و سجایای اخلاقی نیز 
از ســرآمدان عصر حاضر بود. وی با زندگی ساده و 
بی آلایش و خانواده ای بزرگ با ۹ فرزند، چنان در 
دل دوستان و آشنایان راه یافت که جایگاهی عزیز و 

رفیع در نگاه دوست و آشنا دارند.
صفای دل، پاکی ضمیر، صداقت و دوستی بی ریا، 
از این شاعر معاصر چهره ای ارزشمند و مثال زدنی 
ساخت و با وجود سن و سال ایشان، همچنان یکی 
از مراجع رجوع جوانترهــا و علاقمندان به ادبیات 

محسوب می شد.
علاوه بر شــعر، آثار تحقیقی ادبی نیز از این شاعر 
پرتلاش به چاپ رســیده که از جمله این آثار می 
توان به تذکره الشــعرای منظوم و منثور »دویست 
سخنور« و »گلشــن معانی« شــرح برخی ابیات 

مشکله فارسی اشاره کرد.
اســتاد نظمی تبریزی قریب به 3۰ســال با استاد 
شــهریار ارتباط صمیمی و نزدیک داشته و همین 
مراودت باعث شد تا سال ۱3۶۷ خورشیدی پیکر 
مرحوم محمدحسین شــهریار به دست ایشان در 

مقبره الشعرای تبریز دفن شود.
همچنین شورای ارزشیابی هنرمندان کشور پس از 
بررسی آثار شاعران بالای ۶۰سال که دیوان اشعار 
آنها چاپ شده اســت، نظمی تبریزی را به عنوان 

پیشکسوت شعر و ادب ایران زمین معرفی کرد.

استاد نظمی نخستین شــاعر آذربایجانی است که 
تندیس وی به دست مجسمه ساز معروف استاد احد 
حسینی در زمانی که در قید حیات بود، ساخته شده 
و در یکی از میادین شهر تبریز و در نزدیکی محل 

سکونت و زادگاه شاعر نصب گردید.
استاد علی نظمی تبریزی، با وجود کهولت سن به 

فعالیت ادبی خود و همراهی با تلاشهای فرهنگی 
شهر ادامه داد و در جایگاه ریاست انجمن ادبی »بزم 
سخن« منشــا خیر و برکت برای شهر و کشورمان 

بود.
این شاعر خوش آوازه بیست و پنجم آذرماه ۱4۰۲ 

چشم از جهان فرو بست.

مهدی قنبروند خبر داد؛

برگزاری آیین نکوداشت نخستین سالگرد درگذشت استاد علی نظمی تبریزی

ایلام- مدیرکل نوسازی، توســعه و تجهیز مدارس استان ایلام 
از مشــارکت یک هزار و ۲۰۰ میلیارد ریالی خیرین در ساخت 

مدارس و فضاهای آموزشی این استان خبر داد.

جلال حمرهاظهار کرد: این میزان اعتبار توسط خیرین مدرسه 
ساز و نیکوکاران از ابتدای امسال تا کنون برای ساخت مدارس در 

نقاط مختلف استان ایلام کمک شده است.
وی با بیان اینکه مشــارکت خیرین و نیکوکاران برای ســاخت 
فضاهای آموزشی در این استان نسبت به مدت مشابه سال قبل 
حدود ۲۰ درصد افزایش داشته است، افزود: تاکنون در مجموع 
4۰۰مدرسه در این استان با مشارکت افراد خیر و نیکوکار ساخته 

شده است.
مدیرکل نوسازی، توســعه و تجهیز مدارس استان ایلام یادآور 
شد: امسال با کمک خیرین و نیکوکاران ساخت 3۰ باب فضای 

آموزشی در مناطق مختلف شهری و روستایی استان آغاز شده 
است.

حمره با اشاره به کمک خیرین برای ساخت ۲ فضای آموزشی در 
شهرستان سیروان، گفت: تاکنون بیش از ۶۰ درصد از مدارس 
این شهرستان بازسازی و بهسازی شده که خیرین و نیکوکاران 

نقش موثری در این امر داشته اند.
وی با بیان اینکه این ۲ فضای آموزشــی در شهر لومار و بخش 
کارزان شهرستان ســیروان با حضور مسئولان افتتاح و به بهره 
برداری رسید، افزود: خوشبختانه گام های بزرگی توسط خیرین 
مدرسه ســاز در این شهرستان برای مشــارکت در بهسازی و 

نوسازی مدارس برداشته شده است. مدیرکل نوسازی، توسعه 
و تجهیز مدارس اســتان ایلام گفت: این ۲ باب فضای آموزشی 
مدارس توســط خیرین گروه عظام در این شهرســتان به بهره 

برداری رسیده است.
به گفته زهره وند، نماینده گروه عظام، بــا افتتاح این ۲ فضای 
آموزشی، ۹۰ و ۹۱ امین پروژه این گروه به بهره برداری رسیده 

و ۶۰۰ کلاس درس تحویل آموزش و پرورش کشور شده است.
به گزارش ایرنا، بیش از ۱۰۰ هزار دانش آموز در ســطح ۱۲۶۰ 
فضای آموزشی در اســتان ایلام در مقاطع مختلف مشغول به 

تحصیل هستند.

 ســمنان . تبیانیــان:  همزمــان بــا گرامیداشــت روز 
دانشــجو، دکتر کامرانقدس رئیس دانشــگاه علوم پزشــکی 
 استانســمنان عصــر روز شــنبه ۱۷ آذر مــاه ســال جاری
 از سراهای دانشــجویی دخترانه و پسرانه بوســتان، گلستان 
و اندیشــه بازدید و ضمــن تبریک روز دانشــجو و بررســی 

 خوابــگاه هــا، در فضای صمیمــی بــا دانشــجویان گفتگو 
کردند. 

در این بازدید که حجت الاســلام و المســلمین محرم بیابانی 
مســئول نهاد نمایندگی مقام معظم رهبری در دانشگاه، دکتر 
علی خالقیان سرپرست معاون فرهنگی دانشجویی و جمعی از 

مدیران دانشگاه نیز حضور داشــتند، دکتر قدسرئیس دانشگاه 
ضمن ارزیابی روند خدمات رســانی به دانشجویان در سراهای 
دانشــجویی، از امکانات و تجهیزات سراهای دانشجویی بازدید 
 نمــود و از نزدیک در جریــان امورات خوابگاهی دانشــجویان

 قرار گرفت.

رئیــس پلیــس فتــا ایــلام از اجــرای پنجمیــن پویــش 
سراســری کــودکان ســایبری بــا هــدف ارتقــاء آگاهی 
مجــازی  فضــای  در  کــودکان  ایمنــی  و   والدیــن 

خبر داد.
ایــلام- ســرهنگ علی رضــا یعقوبــی، در تشــریح این خبر 
اظهــار کــرد: پنحمیــن دوره پویش کــودکان ســایبری با 
شــعار »پلیس فتــا، حامــی کــودکان در فضــای مجازی« 

از تاریــخ ۲4 الــی 3۰ آذر بــه مدت یــک هفتــه همزمان 
 با فتا سراســر کشــور در اســتان ایلام نیــز برگــزار خواهد 

شد.
وی افــزود: این پویــش با هــدف افزایش آگاهــی خانواده ها 
و کــودکان در خصوص آســیب های فضای مجــازی و ارتقاء 
ایمنی کــودکان در این محیط، افزایش حساســیت اجتماعی 
نســبت به کودکان و کاهش شــکاف دیجیتال بیــن والدین 

و فرزنــدان برگزار خواهد شــد. ایــن مقام ســایبری ضمن 
 تشــکر از همــکاری صمیمانــه اصحــاب رســانه اظهــار

 داشــت: ایمن ســازی فضای مجازی برای کودکان در قالب 
انتشــار محتوا های آموزشــی در رســانه های نوین می طللبد 
که علاوه بر اصحاب رســانه سایر دســتگاه های فرهنگی نیز 
 در انتشــار پیام هــای پیشــگیرانه پلیس فتا مســاعدت لازم 

را بعمل آورند.

ایلام- محمود کشاورز با اشاره به اینکه از آغاز شروع فصل سرد 
ســال تاکنون به ۱4۲ دستگاه اجرایی در ســطح استان اخطار 
کاهش مصرف داده شــده اســت، افزود: تاکنون ۲ هزار و ۱۶8 
مورد پایش مصرف گاز در سطح ادارات استان، مراکز آموزشی و 

فرهنگی، ورزشی، عمومی و غیره انجام شده است.
 مدیرعامل شرکت گاز استان ایلام با اشــاره به اینکه از ابتدای 
شروع طرح پایش مصرف گاز تاکنون ۲8 اداره پرمصرف بدلیل 
عدم رعایت الگوی مصرف، جریان گاز آنها قطع شده است، گفت: 
اجرای این طرح از 8 آبان ماه سال جاری آغاز شده و تا پایان فصل 

سرد سال ادامه دارد.
محمود کشاورز با اشــاره به اینکه از آغاز شروع فصل سرد سال 
تاکنون به ۱4۲ دستگاه اجرایی در سطح استان اخطار کاهش 
مصرف داده شده است، افزود: تاکنون ۲ هزار و ۱۶8 مورد پایش 
مصرف گاز در سطح ادارات اســتان، مراکز آموزشی و فرهنگی، 

ورزشی، عمومی و غیره انجام شده است.

وی از قطع گاز ۲8۰ خانــه باغ ویلایی در اقصی نقاط اســتان 
تاکنون خبر داد و اظهار داشت: از ابتدای شروع فصل سرد سال 
تاکنون گاز 4 استخر عمومی پر مصرف، ۵ مرکز تجاری بد مصرف 
قطع گردیده و در این مدت نیــز از ۱۹۹ مراکز تجاری عمومی 

بازدید شده است.
وی اظهار داشت: با توجه به فرا رسیدن ماه سرد سال و افزایش 
بی رویه مصــرف گاز و ضرورت اســتفاده بهینــه از این نعمت 
خدادادی و به جهت جلوگیری از قطع احتمالی آن، وزیر کشور 
در آذرماه سال  جاری به استانداران سراسر کشور ابلاغ نموده که 
تمامی دوایر دولتی، دمای وسایل گرمایشی خود را در دمای ۱8 

درجه سانتیگراد تنظیم کنند.
مدیرعامل شــرکت گاز ایلام با بیان اینکه طرح پایش مصرف 
گاز ادارات در اســتان با هدف شناســایی مشــترکین عمومی 
پرمصرف انجام می شــود، تصریح کرد: در این طرح، اکیپ های 
پایش مصرف شــرکت گاز اســتان، میزان مصرف گاز ادارات، 

ســازمان های دولتی و اماکن عمومی را رصد کرده و درصورت 
 بالا بودن مصرف از میزان ابلاغــی، در مرحله اول تذکر و اخطار 

داده می شود.
کشاورز با اشــاره به اینکه در صورت ادامه عدم توجه به اخطار 
کتبی و رعایت نکردن دمای رفاه در اماکن عمومی، جریان گاز 
ادارات پرمصرف قطع می شــود، گفت: طرح کنترل و نظارت بر 
مصرف بهینه گازطبیعی در ادارات و سازمان های دولتی با هدف 

صرفه جویی و مدیریت انرژی اجرا می شود.
مدیرعامل شرکت گاز استان ایلام با اشاره به اینکه مردم نقش 
اساسی در مصرف بهینه گاز دارند و هر چقدر کمتر مصرف کنند، 
گاز بیشتری در اختیار صنایع قرار می گیرد و از این طریق به رشد 
واحد های اقتصادی و تولیدی کشور هم کمک می  شود، تصریح 
کرد: ادارات دولتی به دلیل داشــتن موتورخانــه های بزرگ با 
کاهش مصرف گاز و رعایت دمای ۱8 درجه ابلاغی می توانند در 

کاهش مصرف گاز استان و کشور کمک شایانی کنند.

مدیرعامل شرکت گاز استان ایلام گفت: با توجه به اینکه برای 
مشترکین پر مصرف گازبها به صورت تصاعدی بالا می رود، لذا 
مردم عزیز و با فرهنگ اســتان ایلام می بایست صرفه جویی در 
مصرف این ســرمایه ای گرانبها را ســرلوحه خود قرار دهند تا 

متحمل هزینه های بالا برای پرداخت قبوض گاز نشوند.
مدیرعامل شرکت گاز اســتان ایلام به اهمیت صرفه جویی در 
مصرف گاز طبیعی اشاره کرد و گفت: کاهش مصرف گاز، به ویژه 
در فصل سرما، نه تنها به تامین پایدار این انرژی کمک می کند، 

بلکه از نظر اقتصادی نیز به نفع خانوارها است.
کشاورز با بیان اینکه با توجه به برودت هوا و ماندگاری سرما در 
اســتان، پایش دمای ادارات و اماکن تجاری در روزهای تعطیل 
و آخر هفته به صورت جدی دنبال شود و می بایست بر خاموش 
بودن وسایل گرمایشــی در این روزها تأکید شــود، افزود: این 
پایش ها با هدف کاهش مصرف خارج از استاندارد و جلوگیری از 

ناترازی در توزیع گاز انجام می شود.

معاون شهرسازی و معماری شهرداری کرج از تخفیف صد درصدی 
صدور پروانه در املاک دارای اعیانی واقع در بافت فرسوده خبر داد.

عباس ســعیدی کیا با اشاره به مشوق های بهســازی و نوسازی در 
نظرگرفته شده در بافت فرسوده کرج اظهار کرد: در راستای تشویق 
شهروندان ساکن در بافت فرسوده برای احیای این بافت ها با همراهی 
و مساعدت استانداری، شورای اســلامی و اداره کل راه و شهرسازی 
شهر بسته های تشویقی مالی و ضابطه ای در نظر گرفته شده است.وی 
با اشاره به وجود ۶3 محله بافت فرسوده در کرج توضیح داد: احیای 
این محلات در ابعاد مختلف کالبدی، اجتماعی و زیست محیطی در 
راستای برنامه راهبردی ارتقای کیفیت محلات بافت فرسوده، جزء 

اولویت های شهرداری کرج است.این مسئول توضیح داد: بر این اساس 
ساکنین این بافت ها از تخفیف صد درصدی صدور پروانه در املاک 
دارای اعیانی برخوردار می شوند.معاون شهرسازی و معماری شهرداری 
کرج اضافه کرد: تخفیف صد درصدی صدور پروانه ساختمان برای 
زمین های خالی در صورت تجمیع با ساختمان های همجوار واقع در 
بافت فرسوده، تخفیف ۷۰ درصدی عوارض صدور پروانه ساختمان در 
زمین های خالی واقع در این بافت ها، تخفیف ۵۰ درصدی در عوارض 
تبدیل واحدهای مسکونی و تخفیف صد درصدی بخشودگی عوارض 
طبقه مازاد، بخشی از مشوق های در نظرگرفته شده جهت بهسازی و 

نوسازی بافت های فرسوده کرج است.

حمیدرضا نامداری، مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان البرز 
در برنامه زنده صدای البرز تحــت عنوان "رهیافت" حاضر و علاوه 
بر تشریح اقدامات و دستاوردهای شــرکت آبفا، به تبیین آخرین 
وضعیت شرایط تامین و توزیع آب شرب بهداشتی مشترکین سطح 
استان پرداخت. وی در این خصوص گفت: با حمایت استاندار البرز، 
اقدامات مطلوبی در دو شرکت آب منطقه ای و آب و فاضلاب استان 
رقم خورده و از سال ۱4۰۲ تاکنون، با انجام اقدامات فنی و مهندسی 
فراوان، علیرغم محدودیت های موجود در مســیر بهره برداری از 
منابع تامین آب، تابستان سال جاری با کمترین تنش آبی سپری و 
شاهد افزایش رضایتمندی مردم در ارائه خدمات آبرسانی از سوی 

شرکت آب و فاضلاب استان بودیم . نامداری در ادامه گفت: نیمی از 
مشترکین استان البرز جزو پرمصرف ها و شش درصد از مشترکین، 
سه برابر الگوی مصرف، درحال استفاده از  آب شرب هستند. سرانه 
مصرف آب در استان البرز به طور میانگین، به ازای هر نفر ۱۰۰ لیتر 
بیشتر از استاندارد کشوری می باشد.مدیرعامل آبفا البرز بیان کرد: 
طی مدت زمان سه سال گذشته ، شاهد افزایش دو برابری تخصیص 
حقابه از محل منابع آب های سطحی استان بودیم و در تابستان سال 
جاری، طی بهره برداری از بخش اضطراری تصفیه خانه شماره سه 
کرج ، اثربخشی بالای این تصفیه خانه در کاهش و رفع تنش آبی 

حس شد.

استان ها
News kasbokar@gmail.com

مشارکت ۱۲۰۰ میلیارد ریالی خیرین در ساخت فضاهای آموزشی ایلام

بازدید رئیس دانشگاه علوم پزشکی استان سمنان از سراهای دانشجویی دانشگاه

رئیس پلیس فتا ایلام:  اجرای پنجمین پویش کودکان سایبری در ایلام

مدیرعامل شرکت گاز استان ایلام خبر داد: قطع جریان گاز ۲۸ داره دولتی بد مصرف در ایلام

آخرین وضعیت آبرسانی در استان البرز تشریح شدامتیازات شهرداری کرج برای نوسازی بافت های فرسوده

خبر

استان ها
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 کسب و کار

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

كانال تلگرامي گنجينه كتاب داراي بخش »ياران گنجينه كتاب« است كه 
اعضاي كانال دست نوشته هاي خود را براي انتشار در كانال مي فرستند. 
در اين ستون هر روز با اين دست نوشته ها همراه خواهيم شد. در صورت 

علاقه مي توانيد متن هاي خود را براي اين كانال بفرستيد.

رنگ عزا
  زهره زرگر

مادرم وقتى مرد، پاسبان ها همه كاسب بودند. 
مرد همسايه از من پرسيد: دخترم كمك مى خواين؟

من از او پرسيدم... 
من از او هيچ نپرسيدم و از او هيچ نخواســتم من و فقط چشم در نگاهش 

دوختم پاسخى سر دادم: ممنون همه چى رو به راهه... 
و نبود خوب نبود، حال ويرانه من خوب نبود، بس كه ناليدم اندر سر خود، 

درد موج مي زد لابه لاى خاطرات ناتمام مانده من. 
مادرم وقتى مرد، پدرم بى خبر از راه رســيد، خواهرم گريان شد، دست در 

گريبان پدر انداختم: پدر مادر رفت! 
مادرم لالايى مى خواند، خط خوبى كه نداشت 

اما شعرهاى خوبى مي سرود وصف حال من سرگشــته خام، تا شوم بس 
پخته تا نيفتم به دام. 

مادرم وقتى مرد، سنگ قبر شد گران، كفن و كافور وگلاب، من و خواهرمو 
يك بطرى آب. 

بر سر خاك مزارش رفتيم تا به تاريكى تا شب مهتاب. 
تا آواز اذان، تا نماز وحشت
وحشت از حس نبود مادر

وحشت از تجديد فراش يك مرد
وحشت از خانه اى بى بوى غذا 
وحشت از مشكى، از رنگ عزا

@ganjine_ketab
منبع: گنجينه كتاب

ياران گنجينه كتاب

آيا تا به  حال از خود پرسيده ايد چه چيزي باعث متمايز شدن 
فروشندگان حرفه اي از ديگران مي شود؟

بسيار اهميت دارد كه بدانيد فروشــندگان حرفه اي براي 
كسب موفقيت بايد چه كارهايي انجام دهند و از چه كارهايي 
بپرهيزند. گاهي اوقات فروشندگان عاداتي دارند كه آنها را 

از موفق شدن دور مي كند. 
مي خواهم 6 رازي را با شما در ميان بگذارم كه فروشندگان 
حرفه اي بايد در هنگام فروش از آنها دوري كنند. اگر شما 
نيز بتوانيد از اين 6 اشتباه اجتناب ورزيد، كم كم در حيطه 
شغلي تان به يك رهبر تبديل مي شويد و از ثروت و شهرتي 

كه كسب مي كنيد، لذت خواهيد برد. 

 ۱. آنها به مشتري اجازه مي دهند كه فرايند فروش را در 
دست بگيرد

بهترين روش كنترل فرايند فروش اين اســت كه ســوال 
بپرسيد. اگر سوالات خوبي بپرســيد، مي توانيد مشكلات 
شخصي يا سازماني مشتري تان را شناسايي كنيد و بسنجيد 
كه آيا محصول شما مي تواند گرهي از مشكلات مشتري باز 
كند يا خير. همچنين اين بهترين روش براي كشــف نيازها 
و ارزش هاي مشتري و شناســاندن خودتان به عنوان يك 

متخصص است. 

 ۲. آنها قبل از جلســه فــروش به تحقيق  و بررســي 
نمي پردازند

اگر آنقدر خوش شانس بوديد كه توانستيد جلسه فروشي با 
مدير يكي از شركت هاي هدف تان داشته باشيد، بهتر است از 
قبل كمي تحقيق كنيد. متاسفانه من به بدترين شكل ممكن 

اين درس را آموختم. 
مدتي بود كه مي خواستم مشتري سازمان خاصي را به دست 
آورم و در نهايت شــانس با من يار بود و توانستم جلسه اي 

با آنها بگذارم. با اين حال آنقدر وقت نگذاشتم و درباره آن 
شركت تحقيق نكردم و درنتيجه بيشــتر زمان جلسه به 
معرفي مسائل ساده و اساسي آن سازمان گذشت و من فرصت 
چنداني براي معرفي محصولاتم نداشــتم. بديهي است كه 
نتوانستم چيزي به آنها بفروشــم، اما درسي از اين موضوع 

آموختم كه تا آخر عمر فراموش نمي كنم. 
قبل از آنكه با مشتري تماس بگيريد يا جلسه اي بگذاريد، 
زماني را صرف تحقيق و بررسي كنيد. اينگونه شانس بسيار 

بهتري در رسيدن به اهداف تان خواهيد داشت. 

 ۳. آنها در طول فرايند فروش خيلي صحبت مي كنند
بسياري از فروشندگان وقت زيادي را صرف صحبت كردن 
طولاني درباره تخصص شان، محصول، ويژگي هاي محصول، 

خدمات و مسائل ديگر مي كنند. 
اين صحبت ها به متقاعد كردن مشتري به خريد از شما كمكي 
نمي كند و حتي ممكن است آنها را به اين فكر بيندازد كه شما 
توجهي به خواسته هاي شــان نمي كنيد. از مشتري درباره 
تجربه ها و نيازهايش سوال كنيد تا بتوانيد بهترين راه حل يا 

استراتژي را به او پيشنهاد كنيد. 

 ۴. آنها اطلاعات بي ربطي ارائه مي كنند
زماني كه در دنياي تجارت بودم، در جلســات بي شماري 
شــركت مي كردم و بارها ديده بودم كه فروشــندگان از 
چيزهايي صحبت مي كنند كه كاملا به افراد حاضر در جمع 

بي ارتباط است. 
براي مشــتريان اهميتي ندارد كه شما چه پشتوانه مالي اي 
داريد يا چه كساني مشتري شــما هستند؛ آنها فقط به اين 
موضوع فكر مي كنند كه محصول يا خدمت شما به دردشان 
مي خورد يا خير. بيشــتر زمان جلســه را به بيان مزاياي 
محصول تان در رابطه با مشكل يا خواسته مشتري بپردازيد 

تا آنها متقاعد شــوند كه محصول تان مشكل آنها را حل و 
زندگي شان را ساده تر مي كند. 

 ۵. آنها آمادگي توضيح درباره محصولات شان را ندارند
همان اوايل كه تازه وارد دنياي فروش شــده بودم، روزي با 
مشتري اي تماس گرفتم تا پيامي در صندوق پست صوتي اش 

بگذارم، اما ناگهان خودش تماس مرا پاسخ داد. 
من كه اصلا آمادگي نداشتم، به جاي اينكه سوالات درست و 
حسابي بپرسم و كنترل مكالمه را در دست بگيرم، تمام وقتم 
را صرف پاسخ دادن به سوالات او كردم. اين موضوع باعث شد 
مشتري كنترل فرايند فروش را تمام و كمال در دست بگيرد و 
چه در جلسه فروش شركت كنيد، بسيار مهم است كه آمادگي 
كافي داشته باشيد. يا حتي بيش  از حد آماده باشيد. آمادگي 
يعني داشــتن تمام اطلاعات مرتبط، از جمله قيمت، سابقه 
و نمونه در ذهن يا روي كاغذ و فهرستي از سوالاتي كه بايد 
بپرسيد. پيشنهاد مي كنم چك ليستي شامل تمام اطلاعات 
مورد نياز داشته باشيد و قبل از هر تماس يا جلسه آن را بررسي 
كنيد. مهم نيســت كه تا به  حال چندين بار تماس تلفني يا 
جلسات فروش داشته ايد؛ هميشه بايد قبل از تماس يا جلسه 
همه چيز را آماده كنيد. شما فقط يك بار شانس اين را داريد 

كه تاثير خوبي روي مشتري بگذاريد. آن را از دست ندهيد. 

 6. آنها نمي توانند معامله را ببندند
اگر داريد محصول يا خدماتي را به فروش مي رسانيد، بايد از 
مشتري بخواهيد كه آن را بخرد. به ويژه وقتي مدتي را صرف 
بررسي كرده ايد و مي دانيد كه محصول شما مي تواند نياز يا 
مشكل مشتري را حل و به او كمك كند. مادامي كه به روشي 
مودبانه، با اعتماد به نفس و خيرخواهانه از مشتري بخواهيد 

محصول تان را بخرد، نتيجه خوبي نيز خواهيد گرفت. 
www. modiresabz. com :منبع

اجتناب از 6 اشتباه در فروش حرفه اي

بازاريابی سبز چيست؟
بازاريابى سازگار با محيط زيست يا »بازاريابى 
سبز« روشــى از دادوستد اســت كه در آن 
تقاضاى مصرف كننــدگان در رابطه با ترويج 
فرهنگ محافظــت از محيط زيســت، مورد 
توجه قــرار مى گيرد. كمپين هــاى بازاريابى 
ســبز، برتــرى ويژگى هــاى محصــولات و 
خدمات شــركت خود را در زمينه  حفاظت از 
محيط زيست پررنگ مى كنند. اين ويژگى ها 
معمولا شــامل مواردى مانند استفاده از مواد 
ســازگار با محيط زيست در بســته بندى ها، 
افزايش بازده  مصرف انرژى در محصولات برقى، 
كاهش مصرف مواد شيميايى در محصولات 
كشــاورزى، يا كاهش توليد ســموم و ديگر 

آلاينده ها در فرايند ساخت محصول هستند.
بازاريابــان بــه تقاضــاى رو بــه رشــد 
مصرف كنندگان براى محصولات ســازگار با 
محيط زيســت، به چند روش پاسخ مى دهند 
كه هر يك از آنها يكى از اجزاى بازاريابى سبز 

است. اين روش ها عبارتند از:
1. تاكيــد روى ويژگى هــاى ســازگار بــا 

محيط زيست محصول
 2. معرفى محصولات جديد مطابق با سليقه  
مشتريان؛ محصولاتى با بازدهى مصرف انرژى 
بالا، اســراف كم، طول عمر زياد و سازگار با 

آب وهواى بومى
3. طراحى مجدد محصولات موجود، با توجه 
به تقاضاى مصرف كنندگان. گرايش مشتريان 
به ســوى كمپين هــاى بازاريابــى كه روى 
اخلاق طبيعت دوســتانه و فوايد محصولات 
شركت شان براى محيط زيست تاكيد دارند، 

در حال رشد است.
بسيارى از شــواهد نشــان مى دهند كه بعضى از 
شــركت ها، تنها جهت كســب منافع بيشتر روى 
بازاريابى ســبز تاكيد دارند. گرچه شركت هايى نيز 
هســتند كه محصولات شــان را با حساسيت هاى 
همه گير محيط زيســت هماهنگ مى كنند؛ زيرا 
صاحبان و مديران آنها به اندازه  خشــنودى و رفع 
نياز ها و خواسته هاى مصرف كنندگان، در برابر حفظ 

محيط زيست نيز احساس مسئوليت مى كنند. 
www.chetor.com

مفاهيم بازاريابی مهارت هاي مديريتي

اجازه ندهيد كلمات و عباراتي چون »پيروزي« يا »شكست« به غول هايي تبديل شوند كه فقط تصميم گيري 
نهايي را براي شما سخت تر كنند. 

 توجه بي حد و حصر به نتيجه كار كه پيروزي يا شكســت است، ترس شما را در 
مرحله مهم تصميم گيري افزايش مي دهد و اصولا ترس از شكست 
مانع گرفتن تصميم هاي درست مي شود. منظور من اين نيست كه 
خطرات احتمالي را بررســي و پيش بيني نكنيد، بلكه مد نظر قرار 

دادن خطرات احتمالي توان ما را براي مقابله با خطرات بيشتر مي كند. توجه 
به خطرات احتمالي و پيش بيني آنها ابدا به معناي ترس از تصميم گيري نيست، بلكه 

برعكس شجاعت و تيزهوشي شما در گرفتن تصميم هاي بهتر را بيشتر مي كند و آگاهي تان را نيز 
نسبت به آنچه قرار است اتفاق بيفتد، افزايش مي دهد. منظور من اين است كه ترس از شكست مانعي بر 

سر راه شما نباشد، شما فرايند تصميم گيري و اقدام و عمل را به طور كامل طي كنيد و اجازه ندهيد كه ترس 
از شكست به عنوان يك گزينه در فرايند تصميم گيري شما دخالت كند. بنابراين آن را به طور كامل حذف كنيد. 

@PracticalManagement

از شكست نترسيد

استراتژي خود را به كلينيك ببريد
استراتژى و مديريت استراتژيك از نخستين واژه هايى هستند كه هر تازه واردى 
به دنياى مديريت، آنها را به هزار شكل و روايت مى شنود.اين را تقريبا همه ما قبول 
داريم كه هر فردي، هر سازماني و هر كشوري براي موفقيت بايد استراتژي داشته 
باشد، اما مشكل آنجا آغاز مي شود كه ما به اشتباه فكر مي كنيم كه استراتژي داريم، 
اما در واقعيت نه. استراتژى اى در كار نيســت. همان گونه كه آدم ها گاهي مريض 
مي شوند و مي ميرند، استراتژي ها نيز ناخوش مي شوند و جان مي دهند و در واقعيت 
از بين مى روند. در ادامه 3 نشانه به شما معرفي مي كنم كه اگر در زندگي يا سازمان 
يا كشور وجود داشت، سيگنالي است كه بيانگر مريضي يا مرگ استراتژي شماست. 

 ۱. نشانه واترلو
اين نشانه از آخرين جنگ ناپلئون كه منجر به شكست وي شد، برگرفته شده 
است. اگر شما چه به عنوان يك فرد و چه به عنوان يك سازمان و چه در عرصه 
كشورداري فعاليت همزمان و ســنگين در چندين جبهه متفاوت و در برابر 
رقباي متعدد داريد، اين نشانه خوبي نيست. هيچ فردي يا سازماني يا كشوري 
نمي تواند همزمان در همه حوزه ها عملكرد مناسبي داشته باشد. اگر چنين 
رفتار كنيد، در همه چيز عملكرد ضعيفي خواهيد داشــت. به اين مي گويند 
همزمان دنبال دو خرگوش دويدن. هيــچ كدام را نمي توانيد به چنگ آوريد. 
اين موقعيت نشان دهنده آن است كه شما نمي توانيد دست به انتخاب بزنيد و 

به بيماري »همه چيزخواهي« دچار هستيد. 

 ۲. نشانه مشابهت
اگر شــما هيچ مزيت متمايزكننده اي نداريد، اين نشــانه مــرگ يا مريضي 
استراتژي شماست. نتايج يك پژوهش جهاني جالب نشان مي دهد 80 درصد 
از مديران شــركت هاي بين المللي معتقد بوده اند كــه محصولات و خدمات 
عرضه شده توسط شركت شان در بازار كاملا متمايز است. با اين حال، بررسي 
نظرات مصرف كنندگان همان كالاها حاكي از يك تفاوت چشمگير است. تنها 
چيزي در حدود 8 درصد از مصرف كنندگان با وجود تمايز در اين محصولات و 
خدمات موافق بوده اند. بنابراين دقت كنيم كه در عرصه زندگي فردي، هدايت 
سازماني و كشورداري واقعا متمايز هستيم؟ در غير اين صورت در دام بيماري 

»يكي شبيه همه« افتاده ايم. 

 ۳. نشانه عدم تنش خلاق
به احساسي كه باعث مي شود تلاش كنيد تا فاصله وضعيت موجود و وضعيت 
مطلوب را طي كنيد، مي گويند تنش خلاق )Creative Tension(. اگر شما 
استراتژي داريد، استراتژي بايد يك تنش يا كشش خلاق ايجاد كند. بايد هر روز كه 
بلند مي شويد، احساس كنيد كه كاري بايد انجام دهيد. اگر صبح ها اين احساس را 
نداريد، بدانيد كه استراتژي شما مرده است و بيماري »خواب آلودگي خرگوشي 

ناشي از نزديك بودن اهداف« را تجربه مي كنيد. 

 تجويز راهبردي
امروز از خود اين 3 سوال را بپرسيد و اگر جواب آنها منفي بود و فهميديد كه 

استراتژي نداريد، شوكه نشويد. 
1- آيا من يا سازمان من يا كشور ما مي خواهد همزمان به تعداد زيادي از اهداف 

برسد؟ آيا واقعا در حال دويدن همزمان دنبال چندين خرگوش هستيم؟
2- آيا من يا سازمان من يا كشور ما وجه تمايزي دارد؟ چرا ديگران ما را بايد 

انتخاب كنند؟ چرا ما بايد برنده شويم؟
3- آيا تنش خلاق را حــس مي كنيم؟ آيا حس مي كنيم كه بايد جســورانه 
به برخي پيشــنهادها نه بگوييم و خلاقانه برخي راه هاي جديد را كه تاكنون 

آزمايش نكرده ايم، انتخاب كنيم؟
به سلامت اســتراتژي خود اهميت بدهيد و آن را گاهي به كلينيك ببريد و مورد 

آزمايش قرار دهيد. 
@Dr_Lashkarbolouki
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